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مدیرعامل راه آهن:20 سال است اولویت حمل و نقل کشور جاده ای است نه ریلی

قطار راه آهنی ها روی ریل گلایه

زخم عمیق تهدید و تصرف برتن 
میراث مازندران
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ایران چطور از تجارت با عربستان 
بیشترین سود را می برد؟

شناسایی ۷ نفر در جریان فروش 
سوالات امتحانات نهایی
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هفته نامه رویداد صنعتی

خورشید تابان را در هوای پاک 
به فرزندانمان هدیه دهیم حفظ آب، حفظ زندگی



اســتاندار ایلام از بازگشــت ۱۰۶ واحد تولیدی تعطیل شده به چرخه 
تولید خبر داد.

دکتر »حسن بهرام نیا« چهارشنبه ۳ خرداد ماه در نشست منطقه ای 
مدیران و کارشناســان بخش تعاون غرب کشور با حضور معاون وزیر 
تعاون، کار و رفاه که در دانشــگاه ایلام برگزار شد، با گرامیداشت سوم 
خرداد ماه و سالروز آزادسازی خرمشهر، اظهارکرد: سوم خرداد روزی 
تاریخی برای ملت ایران اســت که حماسه ســازان و دلیرمردان این 
سرزمین خلق حماسه کردند و شهر خرمشــهر را از تسخیر دشمن تا 
دندان مسلح با آن همه موانع سخت افزاری آزاد کردند و این حماسه 
بی نظیر جز با همدلی، ایثار و مقاومت و در یک جمله تقوا، خدامحوری 

و دین باوری محقق نمی شد.
وی با بیان اینکه تقویــت  تعاونی ها رابطه مســتقیمی با کارآفرینی، 
اشــتغال و تولید دارد، افزود: یکــی از مهمتریــن دغدغه های رهبر 
معظم انقلاب اجرایی شدن اصل ۴۴ قانون اساسی و تقویت بخش 
خصوصی اســت که متأســفانه آن گونه که باید اجرایی نشده و تنها 
بخشی از آن عملیاتی شده است این در حالی است که هر جا  امور را به 
مردم واگذار کردیم به همان میزان نیز موفقیت حاصل شده و از نظر 

علمی و تجربی این باور ثابت شده است .
استاندار ایلام ادامه داد: تقویت تعاونی ها ضریب بهره وری را افزایش 
می دهد و دست اندرکاران این عرصه نقش خرد جمعی را ایفا می کنند 
و این نشســت بهترین فرصت برای بررسی راهکارهای لازم در جهت 

رونق اشتغال و کار و تولید است.
بهرام نیا حمایت دولت ســیزدهم از بخش تعاونی هــا را یک راهبرد 
اساســی عنوان کرد و گفت: دولــت از مجموعــه تعاونی ها حمایت 
همه جانبه می کند، باید تلاش کنیم مردم تاثیرگذار در اقتصاد باشند و 

لازمه آن تقویت و مقوم کردن بخش تعاونی ها است.
وی با بیان اینکه تعاونی ها به صورت مســتقیم در تحقق شعار سال 
رهبر فرزانه انقلاب تاثیرگذار هســتند و در اســتان نیز به این موضوع 
توجه شده است، گفت: به عنوان نمونه امروز در استان ایلام نزدیک به 
۵ هزار خانوار مرزنشین در قالب تعاونی فعالیت دارند که تقویت این 
حوزه ها منجر به تثبیت مرزها شــده و حتی از مهاجرت نیز جلوگیری 

می کند.
اســتاندار ایلام تصریح کرد: تقویت این حوزه باعث توســعه شهر و 
روستا می شود و نشــاط اجتماعی را در روســتاها ایجاد می کند، لذا 
باید در حوزه های گوناگون نفت، گاز و گردشــگری نیــز تعمیم یابد، 

استان ایلام ظرفیت های غنی و متنوعی در بخش های مختلف برای 
سرمایه گذاری دارد.

بهرام نیــا  با بیان اینکــه ایلام تنــوع فراوانی برای ســرمایه گذاری، 

اشــتغال و کارآفرینــی دارد، خاطرنشــان کــرد: عنایــت بــه این 
ظرفیت ها و ســهم اشتغال اســتان در سال گذشــته کمتر از ۷ هزار 
نفر بود که این ســهم بــه  به ۱۷ هزار نفر رســید کــه در مقیاس ملی 
ایلام رتبه اول را کســب کرد، عــلاوه بر این در طی ایــن مدت تعداد 
 ۱۰۶ واحد تولیــدی تعطیل شــده مجدد فعــال و به چرخــه تولید 

بازگشتند.
مســکنی، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در این برنامه با 
بیان اینکه توسعه تعاونی ها، رونق اقتصادی را در پی خواهد داشت، 
گفت: میزان پرداخت تســهیلات به تعاونی ها به ۱۸۱ درصد رســید و 

تعداد تعاونی ها نیز افزایش یافته است.

استاندار ایلام خبر داد:

بازگشت ۱۰۶ واحد تولیدی تعطیل شده به چرخه تولید 

یک شرکت چینی در ایلام در حوزه تولید آلیاژ و سیلیکون منگنز ۴.۵ میلیون دلار سرمایه گذاری می کند.دکتر 
»حسن بهرام نیا«، استاندار ایلام در نشست با مدیران یک شرکت سرمایه گذاری از کشور چین که در حوزه 
تولید آلیاژ و سیلیکون منگنز فعالیت می کنند، اظهار کرد:استان ایلام غنی از تنوع های سرمایه گذاری است و 
ظرفیت های خدادادی در این استان از  جمله نفت و گاز و پتروشیمی موجب شده که سرمایه گذاران در این 
استان حضور یابند.وی گفت:  مسئولان استان نهایت تلاش خود را برای سرمایه گذاری در این استان به کار 
گیرند که در این صورت شاهد رونق اشتغال در استان خواهیم بود.استاندار ایلام تصریح کرد: باید در همه 
حوزه ها تسهیلگری شود که هر چه سریعتر صنایع در استان ایجاد و زمینه ای برای سرمایه گذاران بعدی 
شود که بدانند که استان ایلام غنی از تنوع های سرمایه گذاری است.نماینده عالی دولت در استان ایلام 

ادامه داد: صنعتگران و کسانی که قصد سرمایه گذاری در  استان ایلام را دارند این موقعیت و شرایط مناسب 
را پیدا کردند و قطعا شاهد سرمایه گذاری آنها در استان ایلام هســتیم، به طوری که سرمایه گذاران خارجی 
بویژه چینی در این حوزه ورود کردند و در آینده نزدیک پس از مدیران شرکت چینی که اخیر به آنان به تفاهیم 
رسیدیم که کارخانه تولید کربن دی سولفید با سرمایه گذاری ۵۰ میلیون دلاری در این استان ایجاد کنند امروز 
نیز با مدیران دیگر شرکت چینی برای ایجاد کارخانه تولید آلیاژ به تفاهم رسیدیم.به گزارش ایسنا، به نقل از 
روابط عمومی استانداری ایلام، برای فعالیت این شرکت چینی تاکنون ثبت شرکت فولاد آلیاژ منگنز دهلران، 
صدور جواز تاسیس برای شرکت، اخذ موافقت شرکت شهرک های صنعتی برای واگذاری زمین و تأسیس 
زیرساخت ها انجام شده و با دستور دکتر بهرام نیا استاندار ایلام به مدیر عامل شرکت توزیع برق استان، مشکل 
تامین برق نیز برطرف خواهد شد  و این شرکت فعال در حوزه تولید آلیاژ با حجم سرمایه گذاری ۴.۵ میلیون 

دلاری فعالیت خود را آغاز می کند و در فاز اول برای ۸۰ تا ۱۰۰ نفر اشتغالزایی خواهد داشت.

سرمایه گذاری ۴.۵ میلیون دلاری یک شرکت چینی در ایلام

شمیم عطر حرم رضوی در بیمارستان های 
بوشهر

به مناسبت دهه کرامت حضور خدام حرم مطهر امام رضا )ع( در 
بیمارستان های تامین اجتماعی، بنت الهدی بوشهر )بیمارستان 
قلب( و شهدای خلیج فارس دل ها را به سوی بارگاه امام هشتم 
)ع( روانه کرد و فضای بیمارستان ها امام رضایی شد.پنجشنبه ۴ 
خرداد خادمان حامل پرچم سبز حرم مطهر حضرت امام رضا)ع( 
با حضور در ایــن مرکز با جمعی از مســئولان مجتمع، کارکنان و 
بیماران بخش های بستری دیدار کردند.با ورود خدام حرم مطهر 
رضوی، فضای بیمارستان های استان سراسر آکنده از شمیم معطر 
هشتمین اختر تابناک آسمان امامت و ولایت شد. قرائت صلوات 
خاصه امام رضا )ع( از سوی خدام آستان قدس رضوی چشم ها 
را بارانی و دل های کارکنان و همراهان را روانه مشهد الرضا کرد و 
شوق حضور این بزرگواران، فضای روحانی در بخش ها ایجاد کرد.

خادمان حرم امام رضا )ع( ضمن تشکر از تلاش های مدافعان 
سلامت و کادر درمان مجتمع، با  اهدای بسته های متبرک حضرت 

رضا )ع( برای شفای بیماران دعا کردند.
 

برگزاری بیش از ۵۰۰ برنامه ویژه دهه 
کرامت در بوشهر

مدیر کانون خدمت رضوی اســتان بوشــهر گفت: بر اســاس 
برنامه ریزی صورت گرفته بیش از ۵۰۰ ویژه برنامه برای دهه کرامت 
در شهرستان های دهگانه استان پیش بینی شده است.مهران 
خوردبین مقدم چهارشنبه ۳ خرداد در گفتگو با ایسنا به برگزاری 
شانزدهمین دوره جشــن های زیرسایه خورشید با حضور خدام 
رضوی در سراسر استان بوشهر اشــاره و اظهارکرد: شعار محوری 
دهه کرامت امســال »همه خادم الرضاییــم؛ خدمت کریمانه، 
همدلی و امیدآفرینی« اســت.وی با بیان اینکه برنامه های زیر 
سایه خورشــید با هدف ترویج فرهنگ رضوی و رویکرد مردمی 
برگزار می شود، افزود: جشن های دهه کرامت از ۳۱ اردیبهشت 
ماه همزمان با ســالروز میلاد حضرت معصومه )س( در استان 
بوشــهر آغاز و تا روز میلاد امام رضا )ع( ادامه خواهد داشــت.

مدیرکانون خدمت رضوی اســتان بوشهر رویکردهای محتوایی 
دهه کرامت را برشــمرد و عنوان کرد: محور گفتمان کاروان های 
»زیر سایه خورشید« با شعار »جمع مان جمع است زیر پرچمت« 
در تمامی برنامه ها، مردمی سازی برنامه ها، توجه به مخاطبان 
تخصصی، بهره گیری از کلید واژه های اتحــاد و همدلی بعنوان 
رویکردهای این دهه انتخاب شده اند.خوردبین مقدم هدف از 
برگزاری برنامه ها در دهه کرامت را انتشار نور ولایت در تمام نقاط 
استان عنوان کرد و گفت: باید برداشتن هر قدم در این دهه مبارک 
با عشق به اهل بیت )ع( باشــد.وی به تنوع برنامه ها در استان 
و بهره مند شدن همه اقشار از ســفره معنوی و پربرکت امام رضا 
)ع( اشــاره کرد و گفت: برنامه های متنوعی در دهه کرامت برای 
کاروان خدام رضوی در نظر گرفته شده که تعدادی از این برنامه ها 
به صورت ویژه برای اقشــار مختلف و برخی دیگر نیز به صورت 
عمومی برگزار می شود.مدیر کانون خدمت رضوی استان بوشهر 
با بیان اینکه خدام حرم مطهر رضوی هم در قالب کاروان زیرسایه 
خورشید در دوم خرداد به استان بوشهر سفر می کنند، افزود: یک 
گروه به شمال استان و گروه دیگر در جنوب استان پرچم متبرک 

علی بن موسی الرضا را در جمع مردم به اهتزاز در خواهند آورد.
 

صفر؛ سهم برخی بانک های خراسان 
جنوبی در پرداخت تسهیلات تبصره ۱۶

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار خراسان جنوبی با انتقاد 
از عدم پرداخت تسهیلات جزء ۲ بند »ب« تبصره ۱۶ قانون بودجه 
توسط برخی بانک ها گفت: سهم این دو بانک در پرداخت این نوع 
تسهیلات در استان، صفر است.جواد اشرفی، در جلسه هماهنگی 
جهت تســریع در پرداخت تســهیلات جز ۲ بند »ب« تبصره ۱۶ 
قانون بودجه ۱۴۰۱ اظهار کرد: از محل این تسهیلات سال گذشته 
هزار و ۲۸۵ میلیارد تومان به استان ابلاغ شد که تا پایان فروردین 
ماه سال جاری ۳۰ درصد این تسهیلات پرداخت شده است.به 
گزارش ایسنا، وی بیان کرد: در خصوص تسهیلات جز ۲ بند »ب« 
تبصره ۱۶ قانون بودجه سال گذشــته در استان هفت هزار و ۶۱۲ 
پرونده به مبلغ ۷۴۱ میلیــارد تومان به بانک های متولی معرفی 
شــده که تاکنون چهار هزار و ۴۶۸ پرونده به مبلغ ۳۸۰ میلیارد 
تومان یعنی ۳۰ درصد این تسهیلات پرداخت شده است.معاون 
استاندار بیان کرد: بانک های پارسیان، ملل، صادرات، سپه، ملت 
و آینده در این زمینه نســبتاً عملکرد خوبی داشته اند و متأسفانه 
علیرغــم پیگیری های صورت گرفته بانک هــای اقتصاد نوین و 

رسالت تاکنون از محل این تسهیلات هیچ پرداختی نداشته اند.
اشرفی خاطرنشان کرد: در مجموع ۱۴ دســتگاه اجرایی و نهاد 
دارنده تسهیلات جز ۲ بند »ب« تبصره ۱۶ در استان می باشند و  

۱۷ بانک عامل هم متولی پرداخت این تسهیلات هستند.

اخبار

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی آذربایجان شرقی، تبریز 
را قطب هنر نمایش در کشــور عنوان کرد.سید محمدحسین 
بلاغی در حاشــیه برگزاری شانزدهمین جشــنواره ملی تئاتر 
رضوی اظهار کرد: در ایام نورانی دهــه کرامت میزبان جمعی 
از هنرمنــدان و دلدادگان امام رضا)ع( هســتیم و امســال 
شــانزدهمین دوره از جشــنواره تئاتر رضــوی در تبریز برگزار 
می شود.وی ادامه داد: بنا به اذعان اکثر فعالان عرصه نمایش 
اگر چند مرکز اســتان شایســتگی میزبانی این جشنواره را 
داشته باشد، بدون شــک یکی از آنها تبریز است چرا که این 
شهر، قطب هنر نمایشی کشور بوده و نه تنها شهر اولین ها بلکه 
شهر بهترین ها است و از ســوی دیگر دلدادگی مردم تبریز به 

امام رضا )ع( زبانزد عام و خاص است.
بلاغی با بیان اینکه امســال شــاهد کیفی شــدن نمایش ها 
هستیم، گفت: امسال تمامی آثار پژوهشی بوده و بیشتر آن ها 
به موضوع سیره امام رضا)ع( و آثار و برکات حضور ایشان در 

زندگی مردم ایران اشاره دارد.
وی خاطرنشان کرد: امروز نیاز اساسی داریم تا معارف دینی 
ما که در جهــت مکارم اخلاق هســتند، به تعالی اندیشــی و 
اخلاق در جامعه بینجامند و در این راستا رویکرد جدی دولت 

سیزدهم نیز، حمایت از هنر ارزشی و متعهد است.
بلاغی ادامــه داد: امســال در آذربایجان شــرقی ۱۰ رویداد 
نمایشی ملی و استانی اجرا خواهد شد که محوریت و محتوای 
آنها مربــوط به تعالی اخلاق در جامعه و کاهش آســیب های 

اجتماعی است.

استاندار آذربایجان شرقی:

عقب ماندگی زمانی در اجرای پروژه های 
نهضت ملی مسکن باید جبران شود

استاندارآذربایجان شرقی با تاکید بر اینکه عقب ماندگی زمانی در اجرای 
پروژه های نهضت ملی مسکن باید جبران شود، از عدم اجرای تعهدات 
بانک ها در این راستا انتقاد کرد.عابدین خرّم در نشست شورای مسکن 
استان، گفت: دستگاه های خدمات رسان آب، برق و گاز باید پابه پا همگام 
با پیشرفت پروژه های نهضت ملی مسکن، نسبت به ارائه خدمات اقدام 
کنند، وقتی پروژه ای در شــرف اتمام اســت اما ادارات خدمات رسان 
هیچ گونه اقدامی انجام نداده اند به این معنی است که تدبیری از طرف 
این دستگاه ها وجود ندارد.وی افزد: عمده واحدهای نهضت ملی مسکن 
در شهر جدید سهند واقع شده است که ۲ پروژه بالای ۶۰ درصد و مابقی 
حدود ۲۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته که باید برای افزایش پیشرفت 
این پروژه ها فکر اساسی کرد.وی با تاکید بر اینکه انجام پروژه ها به سمت 
خودمالکی هدایت شــود، گفت: انجام پروژه ها به صورت خود مالکی 
تجربه موفقی اســت که باید از این فرصت استفاده کنیم. دستگاه های 
سازنده و مجری در این خصوص برنامه ریزی های لازم را انجام و مورد 
پیگیری قرار دهند.خرّم اظهارکرد: تجزیه و تحلیل شــرایط پروژه ها در 
جلسات ۱۵ روزه شورای مسکن ارائه شود تا شرایط پیشرفت پروژه ها 

رصد شده و موانع و مشکلات آن مورد بررسی قرار گیرد.

شهردار:

ایستگاه آتش نشانی شهرک رشدیه تبریز 
شهریورماه به بهره برداری می رسد

شهردار تبریز از بهره برداری ساختمان آتش نشانی شهرک رشدیه طی 
شهریور ماه امسال خبر داد و گفت: روزشمار افتتاح این پروژه بزودی 

نصب می شود.
یعقوب هوشیار، پنجشنبه، چهارم خرداد ماه، در بازدید از ساختمان در 
حال احداث آتش نشانی شهرک رشدیه که همزمان با سومین جلسه 
از چهارمین دور قرارهای خدمت شهرداری تبریز در منطقه پنج انجام 
یافت، اظهار کرد: عملیات احداث این پروژه با چهار میلیارد تومان اعتبار 

در حال پیگیری است.
وی تصریح کرد: ساختمان آتش نشــانی رشدیه با مساحت ۱۰۰۰ متر 
مربع و زیربنایی بالغ بر ۵۱۰ متر مابین شهرک رشدیه و ولی امر احداث 
می شــود.وی این پروژه را در افزایش ســطح پوشش خدمات آتش 
نشانی و ارتقای ایمنی شرق تبریز مفید دانست و افزود: در این مجموعه 
بخش هایی چون آشیانه، ساختمان اداری، استراحتگاه پرسنل آتش 
نشانی و ... پیش بینی شده است.به گزارش ایســنا، به نقل از روابط 
عمومی شهرداری تبریز، وی خاطرنشان کرد: این ایستگاه آتش نشانی 
با بهره مندی از نظارت سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 

تبریز در حال احداث است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی:

تبریز قطب هنر نمایش کشور است
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هفتهنامه
اقتصادی
اجتماعی

تعاونی ها به صورت مستقیم در تحقق شعار سال رهبر فرزانه 
انقلاب تاثیرگذار هستند و در استان نیز به این موضوع توجه 
شده است،  به عنوان نمونه امروز در استان ایلام نزدیک به 
۵ هزار خانوار مرزنشــین در قالب تعاونی فعالیت دارند که 

تقویت این حوزه ها منجر به تثبیت مرزها شده است. 

ژه
سو



هشتمین کنفرانس بین المللی پیشرفت های  مهر
اخیــر در مهندســی راه آهــن و هفتمیــن 
بزرگداشــت روز ایمنی در حمل و نقل ریلی به همراه آیین نکوداشت 

سردار شهید علیرضا نوری با حضور مدیرعامل راه آهن آغاز شد.
در این مراســم که شــهریار افندی زاده، معاون حمل و نقل وزارت راه 
و شهرســازی، خیراله خادمی، مدیرعامل شرکت ســاخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل کشــور، اســاتید و دانشــجویان دانشگاه علم 
و صنعت نیز حضور داشــتند، ســید میعاد صالحی، معاون وزیر راه و 
شهرسازی و مدیرعامل راه آهن به تشریح برخی اقدامات و دستاوردها 

و برنامه های راه آهن جمهوری اسلامی ایران پرداخت.
صالحی در ابتدای ســخنان خود، با اشــاره به ضرورت توسعه صنعت 
حمل و نقل ریلی در کشور، تاکید کرد: در ماده ۲۴ برنامه ششم توسعه، 
مقام معظم رهبری در بین چهار حوزه حمل و نقل، بر توسعه حمل و نقل 
ریلی تاکید فرمودند و ما نیز موظف به اجرای این سیاســت راهبردی 

هستیم.
وی اظهار کرد: مطابق بند ب ماده ۵۷ برنامه ششــم توسعه، بایستی 
ســهم بار ریلی به ۳۰ درصد و سهم مســافر به ۲۰ درصد افزایش پیدا 
می کرد، اما این ماده یک بند الف و مقدم نیز دارد که بر اساس آن مقرر 
شده است یک درصد ســهم دولت از فروش نفت، پس از اینکه سهم 
صندوق توسعه ملی و شرکت ملی نفت برداشته شد، به صنعت حمل و 

نقل ریلی اختصاص پیدا کند.
مدیرعامل راه آهن تصریح کرد: در ۵ ســال برنامه در دولت گذشــته، 
مجموع پولی که باید به حمــل و نقل ریلی اختصــاص پیدا می کرد، 

حدود ۷ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان و بدون در نظر گرفتن نرخ تورم بود که 
متأسفانه از این میزان، هیچ مبلغی به حمل و نقل ریلی پرداخت نشد. 
برای سال ۱۴۰۲ نیز بیش از ۶ هزار میلیارد تومان می شود که امیدواریم 

از سوی سازمان برنامه به آن توجه شود.
وی با بیان اینکه برای توســعه حمل و نقل ریلی، در مرحله نخســت 
می بایست مشــکلات را بشناسیم و بعد به ســراغ سرچشمه های آن 
برویم، عنوان کرد: مقام معظم رهبــری در دیداری که با دانش آموزان 
در ۱۱ آبان ماه ســال ۱۴۰۱ داشــتند، ســه مزیت رقابتی ایران را منابع 
انسانی، منابع زیرزمینی و موقعیت جغرافیایی با تاکید بر خطوط ریلی 
برشمردند و با صراحت گفتند که این موضوع با حمل و نقل ریلی امکان 

پذیر می شود و با جاده ممکن نیست.
مدیرعامل راه آهن در تشــریح بــه مزیت مهم حمل و نقــل ریلی در 
مقایسه با جاده ای، اظهار کرد: به عنوان نمونه به ازای ترانزیت یک تن 
بار از ســرخس به بندر عباس، حدود ۳۰ تا ۵۰ دلار کرایه حمل دریافت 
می شــود که در حمل و نقل ریلی فقط ۷ تا ۱۰ دلار آن هزینه ســوخت 
مصرفی اساس قیمت جهانی اســت. اما در حمل و نقل جاده ای، به 
ازای همیــن میزان حمل بــار، نزدیک به ۶۰ تا ۷۰ دلار یارانه ســوخت 
پرداخت می شود.صالحی با اشاره به انتقاد رهبر معظم انقلاب از عملکرد 
دولت های گذشته در بی توجهی به حمل و نقل ریلی، خاطرنشان کرد: 
۲۰ سال است که اولویت حمل و نقل کشور، در عمل ریلی نبوده و بر روی 

حمل و نقل جاده ای تمرکز شده است.
مدیرعامل راه آهن عنوان کرد: اکنون خوشبختانه گفتمان حمل و نقل 
ریلی در حال فراگیری است؛ اما باید سرعت بگیرد و بیش از قبل شاهد 

توسعه حمل و نقل ریلی در کشور باشیم.
صالحی با ذکر یاد مرحوم مهندس قاسمی، وزیر فقید راه و شهرسازی 
اظهار کرد: در دوره مهندس قاســمی فرایند تأمین مالی از طریق تهاتر 
برای ساخت و تکمیل پروژه های ترانزیتی و راهبردی ریلی پیشنهاد شد 
که با حمایتهای جناب آقای دکتــر بذرپاش در حال پیگیری به نتیجه 
رساندن این موضوع جهت تأمین اعتبار و منابع مالی پروژه های کلیدی 

هســتیم.مدیرعامل راه آهن در ادامه، با اشاره به عملکرد صنعت حمل 
و نقل ریلی در تولید واگن داخلی، تصریح کرد: اکنون بیش از ۳۰ هزار 
واگن باری در کشور وجود دارد و در سال گذشته، با تولید ۱۵۹۸ واگن 

باری، رکورد تولید را در حوزه ناوگان ریلی باری شکستیم.
صالحی با یادآوری اینکه عمده تولید این واگن ها از ســوی ۵ شرکت 
تولید کننده ناوگان و به سفارش سرمایه گذار خصوصی صورت پذیرفته 
است، تاکید کرد: یکی از کارهای ما، پیگیری استفاده از تسهیلات ماده 
۱۲ است که بخشی از آن که مدت ها معطل مانده بود، به امضای وزیر 
راه و شهرسازی و وزارت نفت رسیده است و در صورت اجرا، بخشی از 

مشکلات برطرف خواهند شد.
به گفته وی، با همکاری شرکت های حمل و نقل ریلی، راه آهن توانست 
در سال گذشته رکورد جا به جایی مسافر را با عبور از ۲۹ میلیون و ۶۶۰ 
هزار نفر به ثبت برساند و در شاخص حمل ریلی که مجموع بار و مسافر 
اســت نیز به رغم وجود همه مشکلات، به رشــد ۴.۵ درصدی دست 
پیــدا کند.مدیرعامل راه آهن، همچنین از همــکاری نزدیک راه آهن با 
شرکت های دانش بنیان خبر داد و اظهار کرد: حمل و نقل ریلی کشور 
نیاز به داخلی سازی ۶ هزار قطعه داشــته که برای تولید داخل آن ها، 
فراخوان داده ایم و تاکنون بیش از ۴ هزار قطعه داخلی ســازی شده 
است.همچنین با بررسی های انجام شده، برای ۱۰ قطعه از این تعداد که 
دارای ارزش افزوده بالایی هستند از شرکت های دانش بنیان دعوت به 
عمل می آوریم تا این قطعات را تولید کنند و ما نیز از آنان کاملًا حمایت 
خواهیم کرد.صالحی در این نشســت، خطاب به دانشجویان راه آهن 
تصریح کرد: در راه آهن، فرصت اشتغال و همکاری برای جریان منابع 
انسانی و جوانان نخبه دانشگاه ها در نظر گرفته شده است و امیدواریم 
که با تلاش و همت این جوانان نخبه، پرچم ریلی جمهوری اســلامی 
ایران، پر اقتــدار به اهتزاز درآید.گفتنی اســت؛ پس از این مراســم، 
مدیرعامل راه آهن به اتفاق هیأت همراه، ضمن افتتاح نمایشگاه حمل 
و نقل ریلی در دانشگاه علم و صنعت، از دستاوردهای به نمایش درآمده 

در این نمایشگاه، بازدید به عمل آورد.

مدیرعامل راه آهن:۲۰ سال است اولویت حمل و نقل کشور جاده ای است نه ریلی

قطار راه آهنی ها روی ریل گلایه

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی گفت: قیمت تمام شده برای هر ساعت صندلی با احتساب نرخ سوخت 
یارانه ای است و اگر نرخ سوخت تغییر کند، نرخ قیمت بلیت هم به تبع آن تغییر خواهد کرد.مقصود اسعدی 
سامانی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به اینکه تاثیر یارانه سوخت هواپیما بر قیمت بلیت چیست، گفت: 
قیمت تمام شده برای هر ساعت صندلی با احتساب نرخ سوخت یارانه ای است که ارائه می شود و اگر 
نرخ سوخت تغییر کند، نرخ قیمت بلیت هم به تبع آن تغییر خواهد کرد.وی ادامه داد: اگر یارانه ای از 
سوی دولت داده می شــود، درواقع به مردم داده شده نه به شرکت های هواپیمایی؛ چون شرکت 

هواپیمایی برای اینکه سر پا باشد باید درآمدش با هزینه هایش تطبیق داشته باشد و ادامه فعالیت با زیان 
زیاد، یک بنگاه اقتصادی را دچار ورشکستگی می کند، کما اینکه برخی از شرکت های هواپیمایی دارای 
زیان زیادی هستند و در یک سال گذشته که قیمت ها تغییر نکرده بود هم همه پروازهای داخلی از سوی 
شرکت های هواپیمایی با زیان انجام شد.دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در پاسخ به اینکه با توجه به 
سهم ۱۰ درصدی حمل ونقل هوایی، آیا اختصاص یارانه سوخت توجیه منطقی دارد و چرا پیشنهاد آزادسازی 
نرخ بلیت هواپیما و سوخت داده نمی شود، گفت: این اطمینان وجود ندارد که دولت در ازای آزاد کردن نرخ 
سوخت، اجازه دهد که نرخ بلیت هم آزاد شود. اگر واقعا این موضوع تحقق پیدا کند، شرکت ها مخالفتی 
نخواهند داشت؛ اما این نگرانی وجود دارد که دولت نرخ سوخت را آزاد کند اما نرخ بلیت براساس قانون 

آزادسازی نشود و در آن صورت بنگاه اقتصادی دچار مشکل می شود.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی پاسخ داد:

تاثیر نرخ سوخت یارانه ای بر قیمت بلیت هواپیما

رئیس فراکسیون توسعه متوازن و رئیس کمیته آمار، آمایش 
و برنامه ریزی در مجلس شورای اسلامی گفت: احیا و احداث 
کارخانه ها با افزایش سرمایه گذاری منجر به ایجاد اشتغال و 

افزایش تولید می شود.
به گزارش ایرنا، محمد خدابخشی در همایش سراسری مدیران 
و کارگزاران صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روســتائیان و 
عشایر اظهار داشت: صندوق های بازنشستگی با جذب سرمایه 

گذاری می توانند سهام کارخانه ها و شرکت ها را واگذارکنند.
رئیس فراکسیون توســعه ی متوازن ادامه داد: صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر، وضعیت بسیار خوبی 
در حال حاضر در بین صندوق های بازنشســتگی دارد ضمن 
اینکه باید در شرایط تحریم تلاش کنیم برای پایداری و ارتقای 
نسبت های پشتیبانی و پایداری صندوق برنامه ریزی درستی 

داشته باشیم.
وی با اشاره به محرومیت زدایی در برنامه هفتم توسعه گفت: 
تلاش می کنیم همانند برنامه توسعه ششــم در زمینه توازن 
منطقه ای اعتبار لازم برای توسعه مناطق کم برخوردار و توجه به 

روستائیان و عشایر را پیگیری کنیم.
خدابخشی عنوان کرد: در حال برنامه ریزی هستیم تا در برنامه 
پنج ساله با انسجام، یکپارچگی و هماهنگی اثربخشی بهتری 
در راستای تحقق اهداف داشته باشــیم ضمن اینکه اقدامات 
ارزنده ای از ســوی نهادهای مختلف انجام شــده ولی چون 
هماهنگ و برنامه ریزی درســتی نبوده اثربخشی چندانی در 

محرومیت زدایی نداشته است.

تولید گوشت مرغ در ماه جاری از نیاز کشور 
بیشتر می شود

مدیرکل دفتر امــور طیور وزارت جهاد کشــاورزی از ۱۲۰ میلیون قطعه 
جوجه ریزی در خرداد ماه خبر داد.به گزارش خبرگزاری تسنیم، مدیرکل 
دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: بنابراین جوجه ریزی 
در آن مقطع کاهش پیدا کرد تا جایی که در سه تا چهار هفته اخیر شاهد 
کاهش تولید و عرضه جزیی گوشت مرغ شدیم و همین باعث التهاب 
در بازار گوشت مرغ شــد.امید امینی با بیان اینکه اکنون تولید گوشت 
مرغ کشور افزایش یافته و به وضعیت عادی نزدیک می شویم، گفت: 
با افزایش تولید گوشت مرغ از شــرایط التهابی عبور کرده ایم تا جایی 
که اکنون تولید کشور بیش از نیاز بازار است، به طور مثال میزان جوجه 
ریزی ما در اســفندماه ۸۵ میلیون قطعه، فروردیــن ماه ۱۰۷ میلیون 
قطعه و اردیبهشــت ماه ۱۱۴ میلیــون قطعه بود که ایــن میزان برای 
خردادماه به ۱۲۰ میلیون قطعه رسیده است.امینی خاطرنشان کرد: این 
وضعیت نشان می دهد که تولید گوشت مرغ در خردادماه بیش از نیاز 
کشور است، زیرا در گذشته این میزان تولید برنامه ریزی شب عید بود.

وی با اشاره به اینکه هیچ مشکلی برای تولید گوشت مرغ وجود ندارد، ما 
تقریباً روی شرایط پیک تولید هستیم، گفت: نگرانی برای تولید و عرضه 

گوشت مرغ در این مقطع و روزهای آتی وجود ندارد.

۴۵ ساختمان ناایمن پایتخت در اولویت 
ایمن سازی است

سرپرست مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی گفت: ۴۵ ساختمان مهم 
ناایمن تهران در اولویت بازسازی قرار دارند.محمدمهدی حیدری سرپرست 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی در خصوص راهکارهای وزارت راه و 
شهرسازی برای کاهش ساختمان های ناایمن گفت: ارزیابی ساختمان های 
بلندمرتبه ناایمن طبق بند ض مــاده ۱۴ قانون مدیریت بحران مورد تاکید 
قرار گرفته است. بر همین اساس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
در تعامل و همکاری با وزارت کشــور ضمن تهیه و تدوین چک لیست های 
ارزیابی، کارگروه هایی را در اســتان ها برای این منظور ســاماندهی کرده و 
تشکیل داده است.سرپرست مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی ادامه 
داد: در تهران موضوع ساماندهی ساختمان های ناایمن با راهبری و مدیریت 
شهرداری تهران و ســازمان مدیریت بحران در حال انجام است. به همین 
منظور در ۲۲ منطقه تهران، ۲۲ کارگروه ارزیابی مبتنی بر چک لیســت های 
طراحی شده مرکز تحقیقات راه، و شهرسازی در حال ارزیابی ساختمانهای 
ناایمن هســتند.حیدری توضیح داد: ارزیابی هایی کــه در حال حاضر از 
چک لیست های سازه ای به دست آمده، نشان می دهد ۴۵ ساختمان ناایمن 
در اولویت ایمن سازی قرار دارند که اواسط ماه جاری تعیین تکلیف شده و 

مابقی ساختمان ها تا پایان ماه جاری تعیین تکلیف خواهند شد. 

احیای کارخانه ها به افزایش تولید و 
ایجاد اشتغال کمک می کند

اتاق بازرگانی در گزارشی بررسی کرد

ایران چطور از تجارت با عربستان 
بیشترین سود را می برد؟

اتــاق بازرگانی ایران در گزارشــی به بررســی وضعیت تعاملات 
اقتصادی ایران و عربستان سعودی پرداخت و تاکید کرد که برای 
استفاده از ظرفیت حداکثری، ایران باید یک نقشه راه مشخص 
داشته باشد.به گزارش ایسنا، در بخش هایی از این گزارش آمده 
است که روابط ایران و عربستان سعودی همواره تحت تأثیر رقابت 
راهبردی متحول شده اســت.اگر روابط کشورها را به چهار مرحله 
تعامل، تفاهم، همکاری راهبردی و اتحاد تقســیم کنیم، ایران و 
عربســتان ســعودی تازه پس از دوره طولانی رقابت حداکثری 
راهبردی، وارد دوره تعامل شــده اند. اگر مرحله تعامل به صورت 
موفقیت آمیزی اجرایی شود، دو کشور وارد مرحله تفاهم خواهند 
شــد، مرحله ای که زمینه ســاز همکاری های راهبردی و باثبات 
می شود.در چنین فضایی بدیهی اســت که بر سر تدوین بهترین 
راهبرد برای پیشبرد روابط اقتصادی دیدگاه های مختلفی وجود 
دارد، اما بدترین راهبرد »زود و زیاد« خواستن است. بدان معنا 
که طرف ایرانی در کوتاه مدت انتظار نتایج کلانی داشــته باشــد 
و بر مبنای ذهنیات خود پیشــنهادهایی برای رســیدن به منافع 
حداکثری در کوتاه تریــن زمان ممکن تدوین کند. این مســیر 
می تواند روند احیــای روابط اقتصادی دو کشــور را تخریب کند.

اشاره شد که دو کشــور در مرحله تعامل قرار دارند. در این مرحله 
در ســطح دولت اقدام بهینه، تدوین نقشــه راه روابط اقتصادی 
و سیاسی دو کشور اســت. توجه به این نکته ضرورت دارد که به 
لحاظ ساختاری و با توجه به تسلط دولت بر اقتصادهای دو کشور، 
سیاســت و به معنای دقیق تر ملاحظات ژئوپلیتیک تا آینده ای 
میان مدت متغیر تعیین کننده در شکل دهی به این روابط خواهد 
بود. بنابراین نقشه راه اقتصادی ضرورتاً باید در راستای نقشه راه 
سیاسی و تنیده در آن طراحی شود تا همکاری های آینده پایدار 
بماند. تدوین این نقشه بی شــک باید به صورت مشترک انجام 
شود. ذهنیات و ایده هایی که در فضای کنونی ایران مطرح می شود 
عمدتاً با سکوت طرف عربستانی مواجه است. این ایده ها در فرایند 
تدوین نقشه راه باید به بحث گذاشته شود. بنابراین در نخستین 
گام، در حوزه اقتصادی طرفین می توانند کمیته ای متشــکل از 
بوروکرات های اقتصادی و زیر نظر مقامات اقتصادی بلندپایه برای 
تدوین نقشه راه در بازه زمانی مشخص تشکیل دهند. طرف ایرانی 
می تواند پیشنهادهای خود را در قالب این کمیته به بحث بگذارد.

بخش خصوصی ایران نیز به ناگزیر باید الزامات ژئوپلیتیکی را در 
محاسبات و برنامه های خود در تعامل با عربستان سعودی در نظر 
گیرد. به طور تاریخی عربستان ســعودی از اهرم های  اقتصادی 
برای پیشبرد اهداف سیاســی یا فشار بر دولت ها بسیار استفاده 
می کند. قطــع روابط تجاری بــا ترکیه و تحریم قطــر که بعدها 
به واسطه احیای روابط سیاسی برطرف شد، نمونه های اخیر این 
راهبرد است؛ بنابراین بخش خصوصی ناگزیر است به موازات گذار 
یا عدم گذار دولت های دو کشور از مراحل چهارگانه تعامل، تفاهم، 
همکاری راهبردی و اتحاد، برنامه های تعاملات اقتصادی خود را 
تنظیم کند.در وضعیت کنونی بخش خصوصی نیازمند برآوردی 
دقیق و دست اول از پتانسیل های تجارت و همکاری اقتصادی با 
عربستان سعودی و همچنین چالش هاست. این برآورد اکنون 
در کشور وجود ندارد و عمدتاً ایده های کلی مطرح می شود. در این 
راستا پیشنهاد می شود هیاتی از اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران با هدف ارائه برآوردی علمی-عملیاتی به صورت 
روشمند، از پتانســیل های تجاری طرفین به عربستان سعودی 
اعزام شود. دســتور کار این هیات باید از دســتورکارهای سنتی 
متفاوت باشد و گزارش آن به عنوان نقشه راه توسعه روابط بخش 
خصوصی با عربستان سعودی تلقی شود.یکی از راهبردهای جدید 
اقتصاد عربستان سعودی برای نیل به اهداف چشم انداز ۲۰۳۰، 
تبدیل شدن به هاب لجســتیک میان آفریقا، اروپا و آسیا است. 
عربستان سعودی می تواند مسیر مناسبی برای دسترسی آسان تر 
ایران به آفریقا باشد. از طرف دیگر ایران می تواند از طریق کریدور 
شمال-جنوب مسیر بهینه و مناســب برای دسترسی عربستان 
سعودی به اقتصادهای آســیای مرکزی و اقتصاد روسیه باشد. 
بنابراین دو کشور در حوزه لجستیک دارای منافع مشترکی هستند.

در حوزه سرمایه گذاری، عربستان سعودی در سال های اخیر به 
بازیگری کلیدی در تأمین مالی و ســرمایه گذاری در خاورمیانه 
و شمال آفریقا و فراتر از آن بدل شده اســت. در میان مدت این 
کشور از توانمندی های بسیاری برای ســرمایه گذاری در اقتصاد 
ایران نیز برخوردار است. اما در کوتاه مدت تمرکز بر جذب سرمایه 
از این کشور احتمالًا به نتیجه نخواهد رسید. در حوزه همکاری های 
صنعتی همان گونه که اشاره شد، تجهیزات و ماشین آلات، منابع 
انرژی تجدیدپذیر، تولید دارو، لوازم پزشکی، بخش خودرو، صنایع 
مرتبط با نفت و گاز، فرآوری مواد غذایی، صنعت هوانوردی و صنایع 
نظامی واجد اولویت هستند. بنابراین همکاری های صنعتی ایران 
و عربستان سعودی می تواند بر محوریت این صنایع سامان یابد.

گزارش
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به تازگــی اخبــاری مبنــی بر بدمســکنی  مهر
مستاجران رواج پیدا کرده است و این پدیده 
ها تحت فشــار افزایــش غیر منطقی اجار بها تحمیل شــده اســت.

مستاجرانی که از پس اجاره بها در کلانشــهرها برنمی آیند تصمیم بر 
جایگزینی راه های غیر منطقی برای معضل مسکن خود هستند وقتی 
صحبت از زندگی در کانکس شنیده می شود، ذهن بسیاری از مردم به 
سمت شرایط اضطراری مثل شرایط سیل و زلزله زدگی می رود. در این 
شرایط اسکان بازماندگان در کانکس چندان عجیب و غیرمنطقی به نظر 
نمی رسد. اما افزایش غیرقابل مهار قیمت اجاره مسکن تا حدی است 

که برخی افراد مجبور به کانکس نشینی شده اند.

جهش وحشیانه اجاره بها براساس تورم
مرتضی افقه، کارشــناس اقتصادی در خصوص وضعیت اجاره بها به 
خبرنگار مهر گفت: در بخش مســکن جهش وحشیانه صورت گرفته 
است که اقشار متوســط دیگر نمی توانند خانه اجاره کنند چه برسد به 
خرید خانه بعید اســت که در کوتاه مدت بتوان مشکل مستأجران را 
برطرف کرد با توجه به تورم موجود در کشور بحران های اقتصادی یکی 
پس از دیگری خودنمایی می کند.وی در ادامه افزود: بحران مســکن 
از یک دهه بی تدبیری ایجاد شده اســت و مهاجرت هایی که از روستا 
به کلانشهرها انجام شد و کانکس نشینی و پشــت بام خوابی تبعات 
مهاجرت های روستا به شهرها اســت به جای اینکه روستاها را جایی 
برای زندگی کنیم مردم را از روســتاها فراری داده ایم.این کارشناس 
اقتصادی در ادامه بیان کرد: باید اســتان های محروم مانند سیستان 

و بلوچســتان، ایلام و.. را قابل ســکونت کنیم تا مردم به جای کوچ به 
کلانشهرها در این شــهرها زندگی کنند ۳۰ سال اســت که قرار شده تا 
محرومت زدایی صورت گیرد این راهکاری اســت که مهاجرانی که به 
کلانشــهرها آمده اند به شهرهای خودشــان بازگردند و مشکل کمبود 

مسکن در کلانشهرها برطرف شود و اجاره ها متناسب شود.
وی در ادامه در خصوص طرح های دولت بــرای کاهش اجاره بها نیز 
گفت: این طرح های کودکانه و غیر کارشناســی جوابگوی بازار مسکن 
نخواهد بود و این نشان از بی تجربگی مســئولین در این بخش دارد 
دولت ساخت مسکن را انجام دهد تا مشکلات برطرف شود با راه اندازی 
سامانه و ورود خانه های خالی به بازار اجاره بها اتفاقی رخ نخواهد داد.

شرایط اقتصادی مردم را به سمت کانکس نشینی هدایت کرد
محمود فاطمــی عقدا، رئیس ســابق مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرسازی در خصوص چرایی افزایش کانکس نشینی به خبرنگار مهر 
می گوید: شــرایط اقتصادی و افزایش قیمت ها مردم را به این سمت 
برده است که به ســمت بد مســکنی حرکت کنند. هم چنین از سوی 
دیگر افزایش قیمت مصالح باعث شــده تا قیمت تمام شده مسکن 
نیز گران تر از قبل شــود و این موضوع روی اجاره بها نیز تأثیر مستقیم 
دارد.وی در ادامه بیان کرد: کانکس نشــینی یکی از بدمسکنی هایی 
است که در سالهای اخیر رواج یافته که از مناطق پایینی کلانشهرها به 
سمت حاشیه ها و روستاها سوق داده شده است.رئیس سابق مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی در ادامه گفت: برای جلوگیری از رواج 
کانکس نشینی تأمین مسکن مناسب اقتصادی جامعه واجاره داری 
نوین اولویت دولت باید قرار گیرد به این مفهوم که سیستم اجاره کنترل 
شود به طوری که هم اکنون نهادهای دولتی و غیر دولتی مسکن هایی 
دارند که با توجه به نیاز جامعه و شــرایط اقتصــادی موجود می توانند 
اجاره دهند این در کوتاه مدت می تواند کمکی باشد به جلوگیری از بد 
مسکنی.وی در ادامه افزود: حمایت سازمان ها و نهادها از بی خانمان ها 
و بد خانمان ها می تواند راهکار بعدی باشد تا مسکن سازی ها به پایان 

برسد.محمود فاطمی عقدا در پایان گفت: در کوتاه مدت اشتغالزایی و 
تحویل مسکن از سوی سازمان ها و نهادها برای کنترل بازار اجاره بها تا 
کمبودهای مسکن جبران شود و ساز و کار در مسکن ساماندهی شود.

حاشیه نشینی در کلانشهرها
شــاید تا همین یک دهه پیش، حاشیه نشــینی پدیده رایجی بین 
اقشاری با درآمد متوسط نبود، اما روند حاشیه نشینی طی سال های 
اخیر، کاملًا افزایشی اســت. بیت ا... ســتاریان، کارشناس اقتصاد 
مسکن در گفت و گویی که فروردین ماه سال جاری با رکنا داشت گفته 
است: »سالیانه، در کلانشــهرها، حدود ۴ درصد به حاشیه نشینی در 
اطراف شهرهای بزرگ افزوده می شود، ولی این رقم در دنیا، زیر یک 
درصد است. شهر تهران ســالانه حدود ۴ تا ۵ درصد افزایش حاشیه 
نشینی دارد که این یک فاجعه است. این یعنی شهر بعد از ۲۰ سال دو 
برابر بزرگ می شود! و حاشیه نشینی تهران بعد از همین ۲۰ سال، برابر 
خود تهران می شود.«به نظر می رسد علت اصلی کشیده شدن مردم 
به سمت حاشیه نشینی، این باشد که دخل و خرجشان به هیچ وجه 
جور در نمی آید. درواقع وقتی وضعیــت افزایش قیمت ها با افزایش 
حقوق افراد همخوانی ندارد، چاره ای به جز ترک شهرهای گران قیمت 

و بزرگ وجود ندارد. 

مصوبات بدون اجرایی
هادی حق شناس، کارشناس اقتصادی در خصوص مصوبه اجاره بها 
به مهر گفت: طبیعتاً دستورات و مصوبات اعلام شده اجرایی نمی شود 
مانند قیمت گذاری مرغ که وقتی تعیین می شود در میادین آن قیمت 

را خیلی کم می توان دید مصوبه اجاره بها نیز اجرایی نخواهد شد.
وی در ادامه افزود: در بخش مســکن به دلیل گرانی مصالح و تورم 
موجود هیچــگاه اجاره بها کــم نخواهد بود و دولت نیز نتوانســت تا 
عرضه مسکن را با تقاضا همخوانی دهد بنابراین این مصوبه اجرایی 

نخواهد شد.

بازار اجاره مسکن وضعیت خوشایندی ندارد؛ پذیرش بد مَسکنی به جای 
پرداخت اجاره بهای بالا

چون چاره نیست...!

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: کاهش قیمت ارز، کاهش اندک تقاضا و فروش طلا برای ثبت نام 
خودرو باعث شده قیمت  سکه و طلا در بازارهای داخلی نزولی شود.نادر بذرافشان در گفت و گو با خبرنگار 
مهر در مورد علت نوسانات بازار سکه و طلا، اظهار داشت: روزهای پایانی هفته گذشته روند کاهشی قیمتها 
در بازار سکه و طلا شروع شــد. از ابتدای هفته جاری نیز کاهش قیمت تداوم داشت.رئیس اتحادیه 
سازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر تهران افزود: با توجه به اینکه انس جهانی طلا صرفاً بین ۲ تا 
۵ دلار نوسان داشت، نوسانات بازار ارز علت اصلی کاهش قیمت طلا و سکه در بازار بوده است.وی 
ادامه داد: تقاضای خرید هم اندکی پایین آمده و با توجه به آغاز فروش خودرو از طریق سامانه 

یکپارچه، شاهد افزایش فروش طلا هســتیم. در واقع مردم با فروش طلا به دنبال ثبت نام برای خرید 
خودرو هستند.بذرافشان اضافه کرد: به طور کلی نوسان ۲ تا ۵ درصدی قیمت در بازار طلا و سکه داریم و 
التهاب خاصی در بازار نیست؛ بازار روند عادی خود را طی می کند.رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان 
طلا و جواهر تهران تصریح کرد: به صورت کلی کاهش قیمت ارز، کاهش اندک تقاضا و فروش طلا برای 
ثبت نام خودرو باعث شده قیمت ها در بازارهای داخلی نزولی شود.وی در مورد اینکه آیا کاهش قیمت به 
همین شکل ادامه دارد یا خیر، گفت: به اعتقاد من با توجه به اینکه قیمت ها به ثبات نسبی رسیده است 
مردم برای خرید مصنوعات طلا و سکه منتظر نباشند و زمانی که تصمیم به خرید می گیرند اقدام به خرید 
کنند. در واقع مردم منتظر افزایش و کاهش خاصی در بازار نباشند زیرا از ابتدای سال در بازار ثبات داریم.

بذرافشان تصریح کرد: از ابتدای سال قیمت طلا )هر گرم( بین ۲ میلیون و ۶۵۰ هزار تا ۲ میلیون و ۷۵۰ 
هزار تومان و سکه نیز بین ۳۱ میلیون تا ۳۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان نوسان داشته است.

علل کاهش قیمت سکه و طلا

  فروش طلا برای ثبت نام در سامانه یکپارچه

توسعه گلخانه ها؛ یعنی رویارویی با کم آبی

 حضور واسطه ها در بازار و افزایش چند 
برابری قیمتها

سروی تولیدکننده تجهیزات گلخانه ای میگوید مواد اولیه غالبا 
از طریق واســطه ها و با چند دست چرخیدن به ما می رسد که 

این امر افزایش قیمتها را رقم مــی زند، ضمن اینکه معمولا به 
موقع به دست تولیدکننده نمی رسد.

در حالی بخش های مختلف کشــاورزی با چالش نوســان 
قیمتی مواد اولیه مواجه هســتند که بر اســاس آنچه از سوی 
تولید کننده های این بخش اعلام می شــود در نهایت به دلیل 
اینکه مصرف کننده نهایی تولیدات آنها کشاورزان و بهره برداران 
بخش کشــاورزی هســتند و توان مالی محدودی نیز دارند، 
به ناچــار قیمت نهایی محصــولات را نمی توانند متناســب با 
افزایش هزینه ها تغییر بدهند. با این وجود بهره برداران بخش 
کشاورزی با موانع و مشــکلات دیگری نیز مواجه هستند. در 
واقع می تــوان گفت کلیه تولید کننده های بخش کشــاورزی 
به صورت زنجیروار به یکدیگر وصل هســتند و ایجاد اختلال 

یا کمبود در یک بخش دیگر بخش ها را نیز درگیر می سازد.

ضرورت توسعه کشت گلخانه ای با هدف عبور از بحران آب
به طــوری که »جواد ســروی« مدیر عامل یک شــرکت فعال 
در حوزه خدمات گلخانــه ای، طرحی و احداث فضای ســبز و 
همچنین تامین کننــده تجهیزات گلخانه ای و سیســتم های 
گرمایشی و سرمایشــی در این رابطه در گفتگو با بازار می گوید: 
اگرچه بخش کشاورزی با چالش های بسیاری همراه است اما 
به نظر بنده با توجه به وضعیت کشور ما که به تدریج از حالت کم 
آبی تبدیل به بی آبی می شویم بهترین شرایط این است که اکثر 
کسانی که قرار است وارد حوزه کشاورزی شوند از طریق احداث 
گلخانه وارد شــوند و به این ترتیب کشــت گلخانه ای در کشور 
توسعه یابد.سروی افزود: با توجه به اینکه عملکرد محصولات 
در کشــت های گلخانه ای چندین برابر کشت های فضای باز 
است، به نظر می رسد برای ســودآوری بیشتر کشاورزان و بهره 
برداران می توانند با توسعه کشت های گلخانه ای مسائل مالی 
خود را بهتر رفع کنند.در حوزه تولیدات گلخانه ای نکته قابل تامل 
بحث نوسان قیمت تجهیزات و ســازه های این بخش است و 
سروی در پاسخ به این ســوال که چگونه این نوسانات قیمتی 
را مدیریت می کنید که بازار خود را از دست ندهید نیز می گوید: 
همانطور که می دانید به طور کلی بازار محصولات ایران نوسان 
قیمتی دارد و دلیل اش هم وارد کردن یکســری محصولات و 
همچنین نوسان نرخ دلار است که نوســان ایجاد می کند. این 
مشکل در واقع برای همه هست و کلیه مصرف کننده ها درگیر 
آن هستند و تولیدات گلخانه ای نیز مستثنی از این امر نیستند. 
با این وجود ما در حوزه احداث گلخانه ها ســعی داریم چندان 
نوسان قیمتی نداشته باشیم و در حقیقت سود خود را کاهش 
می دهیم.سروی ادامه داد: همانطور که می دانید سال ها است 
کشورهایی مانند »روسیه و ترکیه« به دنبال محصولات ارگانیک 
هستند و غالبا تولید محصولات ارگانیک در محیط های گلخانه 
ای از یکسو به تخصص گلخانه دار و از سوی دیگر به مدرن بودن 
گلخانه بستگی دارد. لذا اگر محصول گلخانه ای ارگانیک باشد 
صد درصد در بازارهای جهانی مشــتری خواهد داشــت و بازار 

پویایی رقم می خورد.

دلالان قیمت مواد اولیه را تا ۳ برابر بالاتر می برند
این تولید کننده تجهیزات گلخانه ای در پاسخ به این سوال که 
چه چالش هایی در تامین مواد اولیه مورد نیاز خود دارید نیز 
اظهار داشت: در ابتدا باید بدانید تقریبا تمام مواد اولیه مصرفی 
ما وارداتی است و قیمت ها نیز بستگی به عرضه و تقاضا دارد. 
با این وجود مساله مهم در تامین مواد اولیه این است که این 
مواد به موقع به دست ما برسد تا ما نیز به تبع بتوانیم محصول 
نهایی را به موقع و با قیمت مناســب تری به دســت مصرف 
کننده برسانیم.وی اذعان داشت: مساله اینجا است که وقتی 
محصولی وارد می شود و مستقیم دست من تولید کننده نمی 
رسد قطعا بازار به صورت دلالی پیش می رود و قیمت محصول 

هم بیشتر می شود.

گزارش

قیمت طلا و سکه در روزهای گذشته در دو کانال معین 
در حال نوسان بوده اســت. کارشناسان پیش بینی 
می کنند روند قیمت طلای جهانی افزایشی است اما 
آینده قیمت دلار در ایران مبهم اســت. با این مقدمه، 
روند قیمت طلا چیست و آیا ســرمایه گذاری در این 

حوزه صرفه اقتصادی دارد؟
به گزارش تجارت نیوز، قیمت طلا در روزهای گذشته 
در کانال دو میلیــون و ۵۰۰ و دو میلیــون و ۶۰۰ هزار 
تومان در نوسان بوده و قیمت سکه در کانال ۳۱ و ۳۲ 
میلیون تومانی.این نوسانات محدود در حالی است 
که قیمت طلا و ســکه داخلی از روند جهانی تبعیت 
نمی کند و بیش از هر چیزی وابســته به قیمت دلار 
اســت. اما پیش بینی کارشناسان از آینده قیمت طلا 

و سکه چیست؟

چرا قیمت طلا درجا زد؟
در روزهای گذشته میزان عرضه طلا و دلار در بازار بیشتر 
بود و تقاضا برای خرید کمتر. کامبیز اشرفی، کارشناس 
اقتصادی به تجارت نیــوز می گوید: »با توجه به طرح 
فروش خودرو در ســامانه یکپارچه، گزارش لحظه به 
لحظه ای که از سراسر کشور داشتیم، نشان داد حجم 
فروش طلا برای مسدودسازی پول در حساب وکالتی 
افزایش داشت و بازار طلا و سکه تحت فشار فروش 

قرار گرفتند.«
به گفته این کارشــناس از ابتدای هفته جاری، این 
دو بازار کمی نفس کشیدند و روند قیمت ها به روال 
عادی خود برگشت. اما روند قیمت طلا و سکه در 

روزهای آتی چگونه است؟

در سال گذشته طلا و سکه دو بازار مالی پربازده بودند. 
به طوری کــه در میان دیگر بازارها بیشــترین میزان 
سود را کسب کردند. اما حالا برخی از کارشناسان نظر 
دیگری نســبت به این بازار دارند و معتقدند که مردم 
بهتر اســت کل دارایی خود را در این بازار نگه ندارند و 
وارد دیگر بازارها شوند.از آن جمله، عبداله  مشکانی، 
کارشناس اقتصادی درباره ثبات نسبی قیمت بازار طلا 
و سکه گفت: بخش مهمی از نقدینگی مردم در روزهای 
گذشته وارد بازار خودرو شده است و همین مساله این 
بازار را تحت تاثیر قرار داده اســت.اما این کارشناس 
معتقد است که بازار طلا و ارز در شرایط کنونی بهترین 
بازار برای ســرمایه گذاری نیست. چراکه به گفته این 
کارشناس قیمت طلا و ســکه تحت تاثیر قیمت دلار 
اســت و قیمت دلار هم از اخبار سیاســی و اقدامات 
دولت خط می گیرد. این کارشــناس بازارهای مالی 

توصیه می کند مردم در بازاری سرمایه گذاری کنند که 
وابستگی کمتری به دلار دارد؛ نظیر برخی شرکت های 
بازار سرمایه یا زمین هایی که طی دو سال گذشته رشد 

قیمت بالایی نداشته اند.«
پیش از این هم کارشناسان بسیاری اعلام کرده بودند 
که بازار مســکن، یکی از جذاب ترین بازارهای سال 

جاری است.

رشد طلا بیشتر است یا دلار؟
اما روند قیمت طلا چگونه است و آیا قیمت این فلز 
زردرنگ امسال روند صعودی دارد؟ علی صادقین، 
کارشــناس اقتصادی در پاســخ به این ســوال به 
تجارت نیوز می گوید: »من معتقدم در ماه های آینده 
انس جهانی طلا روند صعودی خواهد داشــت اما با 
توجه به شــرایط آرامی که در بازار ارز در داخل کشور 

داریم و همچنین ورود پولی که در بورس وجود دارد 
بازار طلا نوسان نســبتا آرام و اندکی در کانال فعلی 
خواهد داشت.«اما او این روند آرام را موقتی می داند 
و می گوید: »روند کاهشــی قیمت در بــازار داخلی 
موقتی اســت. درباره طلای جهانی نیز باید گفت تا 
پایان سال میلادی نیز می توان پیش بینی کرد انس 
محدوده ۲۰۰۰ دلاری خود را به دست بیاورد و حفظ 
کند.« اما این کارشــناس در انتها تاکید می کند که 
»روند بازار دلار و به دنبال آن طلا در ماه های آینده به 
گزارش خردادماه آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
در مورد فعالیت های هسته ای ایران بستگی دارد و 
روند بازارها بعد از خرداد نیز به جلسه شورای حکام 

وابسته است.«
برزو حق شــناس، دیگر کارشــناس بازار مالی هم 
با روند افزایشــی قیمــت دلار هم نظر اســت. این 
کارشناس می گوید: »انس جهانی طلا در سال ۲۰۲۳ 
سقف قبلی را رد می کند و رشد قابل توجهی خواهد 
داشــت. این موضوع در قیمت طــلا در بازار داخلی 
تاثیر خواهد داشــت.«این کارشناس تاکید می کند 
امسال قیمت طلا و سکه در بازار داخلی صعودی است 
و پیش بینی می کند که در سال جاری رشد طلا بیش 
از دلار است. البته این کارشناس تاکید می کند که »در 
سال جاری با توجه به وضعیت انس جهانی، طلا و دلار 
بازدهی خوبی خواهند داشت اما احتمالا این بازدهی 
به پای رشد ســال گذشته نرسد اما ســرمایه گذاران 
می توانند بخشی از پرتفویشان را به صندوق های طلا 

اختصاص دهند و بازدهی خوبی بگیرند.«
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گزارش گزارش  ۴ پیش بینی از آینده بازار طلا و سکه
 در بازار بمانیم یا از آن خارج شویم؟



مدیرکل هماهنگی و نظارت بر گشت های مشترک سازمان تعزیرات 
حکومتی از آغاز نظارت بر اجرای مصوبه شورای عالی مسکن مبنی بر 

ساماندهی مشاوران املاک و بنگاه های فاقد مجوز خبر داد.
به گزارش »باشگاه خبرنگاران جوان«؛ ضرورت نظارت و ساماندهی 
بازار اجاره بها به ویژه در شــهر های بزرگ باعث که دولت در شــورای 
عالی مســکن بــرای افزایــش ســالانه آن ســقف تعییــن کند تا 
مســتاجران به عنوان اقشــاری با سطح متوســط و ضعیف جامعه 
آســیب نبینند به همین خاطر امســال نیز این شــورا برای سومین 
سال متوالی در هفتمین جلســه خود، ســقف افزایش اجاره بهای 
 ســال جاری را برای تهران ۲۵ درصد و برای سایر شــهر ها ۲۰ درصد 

تصویب کرد.
در طرحی کــه مجلس در ســال گذشــته بــرای ســاماندهی بازار 
مســکن و اجاره تدوین کرد و اکنون نیــز در دســتور کار نمایندگان 
قراردارد، مقرر شــد فرمول محاســبه حق الزحمه بنگاه های مشاور 
امــلاک تغییر کنــد و به جــای درصــدی از ارزش معامله یــا مبلغ 
رهــن و اجاره به مبلغــی ثابت به اضافــه درصــدی از ارزش معامله 
طبق تقویم امــلاک تغییر کند که بــا این اتفاق، عملًا ارتباط ســود و 
زیان مشــاوران املاک از افزایش یــا کاهش قیمــت معامله قطع 
 می شــود و امکان تبانــی در این صنــف برای قیمت ســازی مرتفع

 خواهد شد.
گام نخست اجرای این سیاست با الزامی و رایگان شدن کد رهگیری 
معاملات املاک برداشته شده و با انتشار قیمت های مبنای معاملات 
مسکن، کاملًا قابل اجرا خواهد بود، اما موفقیت این سیاست نیازمند 
مراقبت برای انجام قانون و رفع ایرادات احتمالی است که در غیراین 
صورت کارکــرد آن می تواند منفی بــوده و تبعاتی برای بــازار و رواج 

قرارداد های غیررسمی به دنبال داشته باشد.
بهمن حسن بیگی مدیر کل هماهنگی ونظارت بر گشت های مشترک 
سازمان تعزیرات حکومتی کشور در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت: با حضور دستگاه های نظارتی، اجرایی و نمایندگان وزارت راه و 
شهرسازی در راســتای نظارت بر اجرای مصوبه شورای عالی مسکن 
مبنی بر ساماندهی مشــاوران املاک و بنگاه های فاقدمجوز، بازدید 

میدانی از مشاوران املاک انجام می شود.
وی افزود: ایــن بازدید ها جهت ارزیابی صحت و ســقم گزارش های 
کارشناسان و دستگاه های نظارتی انجام و از نزدیک فعالیت مشاوران 

املاک مورد رصد قرار می گیرد.

وی تصریح کرد: تخلفات ناشــی از عدم صدور فاکتور، درج نشــدن 
قیمت در  مبایعه نامه و یا عدم ارائه کد رهگیری، گرانفروشــی، اخذ 
حق کمیسیون بیشتر از مصوبه قانونی مشاهده شد که مطابق قانون 

با متخلفان برخورد خواهد شد.
مدیرکل نظارت و هماهنگی گشت های مشــترک سازمان تعزیرات 
حکومتی ضمن هشــدار به مردم برای بررســی مجــوز و گرفتن کد 
رهگیری برای مبایعه و اجاره نامه، گفت: در بررسی هایی که داشتیم، 
مشخص شد که برخی مشاوران املاک، توکن های اختصاصی که از 
ســوی اتحادیه برای اجاره و خرید و فروش واحد های دارای پروانه 
تخصیص داده می شود را به افراد فاقد پروانه اجاره می دهند که باعث 

اخلال در نظم بازار مسکن شده است.
حســن بیگی گفت: یکی دیگر از عوامل اخلال در بازار مسکن خرید 
املاک توسط مشــاوران املاک اســت که تحت عنوان سرمایه گذار 
املاک را خریداری می کنند و به قیمت بالاتر به فروش می رسانند که 

نوعی دلالی است.
وی اظهارکرد: با توجه به مصوبه ســران قوا مبنی بر برخورد شدید با 
متخلفان اقتصادی در حــوزه قانون نظام صنفــی، قانون حمایت از 
مصرف کنندگان در خصوص واحد ها و مشــاوران متخلف تشــکیل 
پرونده شــده و بر همین اســاس متخلفان به ده برابــر مبلغ اضافه 

دریافتی جریمه خواهند شد.

ذره بین تعزیرات روی مشاوران املاک متخلف

تاوان دلالی

بر اســاس آمار ثبت احوال کشور تعداد ولادت در یک ماهه نخســت سال جاری ۱۶۸ هزارو ۱۴۲ 
مورد ثبت شده است.

بر اساس آمار سازمان ثبت احوال کشور از مجموع ولادت های ثبت شده در یک ماهه نخست سال 
جاری در کشور به ترتیب استان های تهران با ۲۱ هزار و ۵۱۸ نفر، خراسان رضوی با ۱۶ هزار و ۷۷۷ 
نفر و سیستان و بلوچستان با ۱۴ هزار و ۴۲۶ نفر در رتبه های اول تا سوم بیشترین تعداد ولادت 

در یک ماهه نخست سال جاری در بین استان ها را داشتند.
استان های ســمنان با ۱۰۵۷ نفر، ایلام با ۱۰۷۴ نفر و کهگیلویه و بویراحمد با ۱۵۸۱ تولد نیز 

به ترتیب در کل ولادت های یک ماهه نخست ســال ۱۴۰۲ رتبه کمترین ولادت در کشور را به خود 
اختصاص داده اند.

همچنین در یک ماهه نخســت ســال جاری در کشــور ۷۱ هزار و ۲۹۹ فوتی به ثبت رسیده است 
که بر پایه مرگ و میر های ثبت شــده در ســازمان ثبت احوال کشــور، از مجموع فوت های ثبت 
شــده طی این مدت، اســتان های تهران بــا ۱۱ هزار و ۳۵۳ فوت، خراســان رضوی بــا ۵ هزارو 
 ۵۰۱ فوت و اســتان اصفهان بــا ۴ هزار و ۵۴۹ فــوت به ترتیــب بالاترین میزان فوت در کشــور 

را داشتند.
در همین مدت، سه استان ایلام با ۴۶۵ فوت، اســتان کهگیلویه و بویراحمد با ۴۹۵ فوت و استان 

سمنان با ۶۳۱ فوت به ترتیب کمترین میزان فوتی در کشور را به ثبت رسانده آمد.

ثبت بیش از ۱۶۸ هزار تولد و ۷۱ هزار فوتی در فروردین ۱۴۰۲

رییس پلیس فتا فراجا از آمادگی این نیرو برای برگزاری نوبت 
دوم آزمون سراسری سال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: در سال گذشته 
یک هزار قلم ابزار میکرو ارسال کننده، میکرو فرستنده، ابزارها و ریز 
تراشه الکترونیک شناسایی و ضبط شده است.به گزارش ایسنا، 
سردار وحید مجید در نشست تبیین ابعاد اجرایی و حفاظتی نوبت 
دوم کنکور ۱۴۰۲ که در مرکز همایش های حکمت پژوهشــگاه 
شیمی و مهندسی شــیمی ایران برگزار شد، با بیان اینکه از سال 
۱۳۹۹ با بالا آمدن کانال هــا، صفحات و اکانت های متعدد تحت 
عناوین مجرمانه فروش سوالات آزمون، فروش سوالات کنکور، 
آزمون عمومی، کنکــور عمومی، کنکور و آزمــون و کلیدواژه های 
متفاوت مواجه شدیم، گفت: پلیس فتا فراجا اقدامات هماهنگ 
خود را با سازمان های ذیربط انجام داده است و تیم های رصدی 
را در این رابطه فعالیت کرده کــه کارگروه های متعددی در حوزه 
استان ها و شهرستان ها فعال شــدند.رییس پلیس فتا فراجا 
تاکید کرد: از ابتدای سال ۱۳۹۹ بالغ بر ۲ هزار و ۷۴ مورد رصد عام 
در مورد فضای سایبر داشتیم که این موارد متمرکز بر شبکه های 
اجتماعی تلگرام و اینســتاگرام بودند. این تعداد پالایش شدند 
که تقریباً در ۷۰۷ مورد به بســترهایی رسیدیم که ادعاهایی را در 
مورد فروش سوالات کنکور مطرح کردند. ضمن اینکه این ادعاها 
متفاوت بودنــد و برخی از این کلیدواژه های متقلبانه اســتفاده 
می کنند تا محصولات مختلف از جمله کتب آموزشی را بفروشند 
که البته این موارد هم پالایش شــد، بر ۴۸۳ مــورد تمرکز ویژه 
کردیم و در نهایت ۲۴۹ نفر که گرداننده این ۴۸۳ بستر تقلب بودند 

را شناسایی و به مراجع قضائی معرفی کردیم.

سرهنگ معظمی گودرزی خبر داد

شناسایی ۷ نفر در جریان فروش سوالات 
امتحانات نهایی

رئیس پلیس فتا تهران بزرگ گفت: ۷ نفر در جریان فروش ســوالات 
امتحانات نهایی شناسایی شده اند.

به گزارش خبرنگار مهر، سرهنگ داوود معظمی گودرزی، گفت: یکی 
از مواردی که در سالیان اخیر شاهد آن بودیم، کلاهبرداری تحت عنوان 
فروش سوالات امتحانی اســت. معمولًا کلاهبرداری را بیشتر در ایام 
امتحانات نهایی می بینیم. تجربه ای که ما از ســنوات قبل داریم این 
اســت که این افراد به هیچ عنوان ســوالات را در اختیــار ندارند، بلکه 
کلاهبردارانی هستند که در این حوزه فعالیت می کنند و سوالات مربوط 
به سنوات قبل و سوالاتی که زمان امتحان آنها گذشته را می فروشند. 

آنها وجوهاتی را تحت عنوان بیعانه دریافت می کنند.
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ افزود: هر ساله کارگروه های مشترک را 
با عزیزان در وزارت آموزش و پرورش و فرماندهی تهران بزرگ داریم. 
در فرماندهی تهران بــزرگ با آموزش و پرورش اســتان تهران تفاهم 
نامه هایی داریم. اقدامات سایبری همکاران ما در پلیس فتا با جدیت 
در حال انجام اســت. طی چند روز اخیر موفق شدیم ۷نفر از افراد را با 
همکاری و هماهنگی تنگاتنگ قوه قضائیه شناسایی کنیم. قطعاً این 

اشخاص در چرخه رسیدگی به جرایم قرار خواهند گرفت.

فرمانده پلیس فرودگاه های پلیس پیشگیری فراجا اعلام کرد؛

 خدمت رسانی پلیس به زائران حج در 
۲۱ فرودگاه کشور

فرمانده پلیس فرودگاه های پلیس پیشگیری فراجا از خدمت رسانی 
به زائران حج توسط پلیس فرودگاه های کشور در ۲۱ فرودگاه خبر داد.

سردار محسن عقیلی اظهار داشت: پلیس فرودگاه های کشور از ماه ها 
قبل برای اجرای عملیات مهم اعزام زائران بیت الله الحرام در ۲۱ فرودگاه 
برنامه ریزی کرده و با توکل بــه خداوند متعال و بــا آمادگی کامل این 
مأموریت مهم را انجام می دهــد.وی افزود: اقداماتی نظیر ارتقا ضریب 
امنیتی، تقویــت فرودگاه های هدف، اجــرای آموزش های تخصصی 
برای همکاران، آگاه سازی و توجیه گســترده برای زائران عزیز در سطح 
کشور، هماهنگی و تعامل با سازمان حج و زیارت، سازمان هوایی کشور، 
شرکت فرودگاه ها و ناوبری ایران و ســپاه حفاظت هواپیمایی از جمله 
این اقدامات اســت.فرمانده پلیس فرودگاه های پلیس پیشــگیری 
فراجا تصریح کرد: عملیات اعزام بیش از ۸۷ هزار زائر از روز گذشته سوم 
خرداد همزمان با حماسه آزادسازی خرمشهر آغاز و تا اول تیرماه ادامه 
خواهد داشت. همچنین برگشت حجاج نیز از ۱۳ تیر ماه تا سوم مرداد 
انجام خواهد شد.این مقام ارشد انتظامی از بدرقه کنندگان و مستقبلین 
خواست که برنامه ریزی انجام شده توسط مسئولان برای انجام بدرقه و 

استقبال در محیط مناسبی خارج از فرودگاه را رعایت کنند.

رییس پلیس فتا فراجا خبر داد

شناسایی ۱۰۰۰ قلم ابزار تقلب در کنکور 

در فضای مجازی؛

 صحرایی: آیین نامه رتبه بندی معلمان
 به اصلاح نیاز دارد

سرپرســت وزارت آموزش و پرورش گفت: آیین نامه رتبه بندی 
معلمان به اصلاح نیاز دارد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از مرکز 
اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، رضا مراد 
صحرایی سرپرست وزارت آموزش و پرورش در صفحه شخصی 
خود در فضای مجازی نوشت: دولت مردمی سیزدهم با اجرای 
رتبه بندی گام بزرگی در تحول نظام آموزشی و کمک به معیشت 
معلمان برداشــت. اعضای محترم کمیسیون آموزش مجلس 
شورای اسلامی نیز در این مسیر همواره در کنار معلمان بوده اند.

وی با اشاره به اینکه البته در بعضی قسمت ها آئین نامه رتبه بندی 
نیاز به اصلاح دارد، ادامه داد: مثلًا آن معلمی که می رود در مناطق 
محروم و کمتر توسعه یافته و آینده فرزندان این کشور را می سازد، 
کارش قابل قیاس با هیچکس دیگری نیست. او را نباید با مقاله 
و فرآورده های علمی از این قبیل سنجید. او انسان سازی می کند و 
کارش با چنین معیارهایی قابل سنجش نیست.گزینه پیشنهادی 
برای تصدی وزارت آموزش و پــرورش تصریح کرد: در مورد رتبه 
بندی معلمان معتقدم که پس از پایان فرایند رتبه بندی و رسیدگی 
به اعتراضات، آئین نامه آن باید با مأموریت واقعی معلمان اصلاح 
شود وحتی اگر لازم شود قانون آن نیز پس از این اجرا بر اساس 
نقطه ضعف هایی که به دست می آید به کمک مجلس و کمیسیون 

آموزش مورد بازنگری قرار گیرد.
 

صالحی خبر داد

صدور کیفرخواست برای ۵ مدیر بانکی و 
مالی کشور در دادستانی تهران

دادستان تهران از صدور کیفرخواست برای ۵ مدیر بانکی و مالی 
کشور خبر داد.علی صالحی اظهارکرد: کیفرخواست برای ۵ مدیر 
بانکی و مالی کشور صادر شــد که متهمان ردیف های اول و دوم 
پرونده؛ مدیر عامل وقت و مدیر هلدینگ تابعه بانکی هســتند 
که به مشــارکت در اخلال کلان در نظام اقتصادی کشور از طریق 
تحصیل نامشــروع به میزان ۱۲ هــزار میلیارد ریــال متهم اند.

دادستان تهران عنوان کرد: این مبلغ از سوی مدیران وقت بانک 
دیگر سال )۱۳۹۸( و به منظور تســویه بدهی هلدینگ وابسته 
بانک دیگر در قالب تسهیلات کلان بانکی پرداخت شده و طریق 
تحصیل آن فاقد مشروعیت قانونی و مغایر با ضوابط و مقررات 
و در راستای منافع شخص حقوقی ذینفع یعنی هلدینگ تابعه و 
دو شرکت زیر مجموعه آن بوده است.صالحی ادامه داد: متهمان 
ردیف های بعدی این پرونده سه نفر از مدیران وقت بانک دیگری 
به عنوان عوامل اعطای تسهیلات اند که از جایگاه قانونی خود سو 
استفاده کردند و به اتهام مشارکت در اخلال کلان در نظام اقتصادی 
کشور برایشان درخواست مجازات شده است.وی ادامه داد: این 
سه نفر بدون رعایت مقررات قانونی و با این توجیه که تشریفات 
قانونی پرونده بعد از پرداخت تســهیلات طی می شود، با صدور 
دستورات شفاهی مستقیم از ســوی عضو هیئت مدیره یکی از 
بانک ها به رئیس یکی از شــعب آن بانک در تهران و در خارج از 
وقت اداری آخرین روز کاری ســال )۲۸/۱۲/۱۳۹۸(، اقدام به 
پرداخت تسهیلات کرده اند.دادستان تهران در پایان اشاره کرد: بر 
اساس مصوبه بانک مرکزی این میزان از تسهیلات به شرکت های 
هلدینگی که صرفاً مدیریت بر دیگر شرکت ها داشته آن هم بدون 
تشریفات، غیر قانونی بوده و متهمان نیز به این امر واقف بوده اند.

 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد

رشد ۷۰ درصدی بودجه صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان و روستاییان

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی از افزایش ۷۰ درصدی بودجه 
صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر از سوی 
دولت خبر داد.ســید صولت مرتضوی وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی در گردهمایی سراســری مدیران و کارگزاران صندوق 
بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر گفت: در اصل ۲۹ 
قانون اساسی آمده است تأمین اجتماعی و اطمینان از معیشت 
و بهداشت و درمان، آموزش و پرورش و مسکن از حقوق مردم 
است که در قانون اساسی ما طراحی شده است.وی افزود: نظام 
جامع تأمیــن اجتماعی یکی از حقوق مردم اســت، مخصوصاً 
تأمین اجتماعی برای عشایر روستاییان کشاورزان که جمهوری 
اسلامی از بدو تأسیس به این موضوعات اهمیت داد.مرتضوی 
افزود: اگر تأمین اجتماعی با استانداردهای بین الملل را محک 
بزنیم می بینیم که یکی از پیشتازترین نظام ها، تأمین اجتماعی 
است.وی بیان داشت: در ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی نرخ 
متوسط عمر ۵۲ ســال بود که امروزه نرخ امید به زندگی برای 
مردان ۷۵ تا ۷۶ و برای بانوان نزدیک ۷۸ است که این به معنای 

توجه به نظام سلامت و سیستم تغذیه است.

اخبار
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آثار تاریخی و باستانی در واقع شناسنامه های  ایرنا
هر سرزمین محســوب می شود، این هویت 
تاریخی را باید از دســتبرد هرگونه تخریب و تهدید و تصرف و حفاری 
حفاظت کرد چرا که میراث فرهنگی، بناهای تاریخی و میراث نیاکانمان 
در واقع سندهایی گرانبها از مدنیت مردمان هر مرز و بوم و محافظت آن 

وظیفه ملی و همگانی است.
صاحبنظران امر معتقدند رفع این دغدغه های جدی میراث فرهنگی 
نیازمند آموزش، نظارت موثر و مستمر، اطلاع رسانی، فرهنگ سازی و 

مشارکت همگانی است.
بخش باستانی کجور، تپه کلار کلاردشت، قلعه باستانی مارکو رامسر، 
قلعه پولاد بلده نور، قلعه تنــکا در قله کردن تنکابــن، کاخ اجابیت در 
کلاردشت، مجسمه های سنگی و فیل سنگی در نور، بقعه آقاشاه بالو 
زاهد در چمستان، بقعه سلطان احمد بلده و امام زاده محمد در نوشهر، 
برج رسکت در سوادکوه، محوطه تاریخی کمیشان، تپه  باستانی گوهرتپه 
در فاصله  میان شهر تاریخی بهشهر و رستم کلا و قلعه حسن بور در شمال 
روستای سرخکلای ســواد کوه تنها نمونه هایی از صد ها آثار تاریخی 

غرب استان و مازندران است.
اســتان مازندران بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ اثر تاریخی و فرهنگی دارد که از 
این تعداد کمتر از ۸۰۰ اثر در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است 

که بخشی از این تعداد در غرب مازندران جود دارد.
در شهرستان های غرب مازندران آثار تاریخی و محوطه های باستانی 

زیادی وجود دارد که به گفته مسوولان امر نیاز به مرمت و حفاظت ویژه 
دارند و نکته مهم تر این که هجوم ســودجویان برای کشف عتیقه ها و 
سکه های طلا به این میراث فرهنگی نسبت به مناطق دیگر بیشتر است 
چون این منطقه به برخورداری مناظر کم نظیر طبیعی سالانه پذیرای 

میلیون گردشگر خارجی و داخلی است.
به عنوان مثال زخم عمیق حفاری های غیرمجاز با اهداف دستیابی به 
عتیقه های موجود در این محوطه ها و آثار تاریخی، معضل جدی بوده 
که مربوط به زمان حاضر نیست بلکه از ادوار گذشته تا امروز این مشکل، 
با وجود نظارت مسوولان امر، میراث فرهنگی کشور را با مشکل جدی 
مواجه کرده است.سوال اینجاست چرا معضل حفاری های غیرمجاز در 
آثار تاریخی کشور برطرف نشده است؟ چرا برای درمان این زخم عمیق 

میراث فرهنگی تدابیر ویژه اتخاذ 
نمی شــود؟ چرا فرهنگ حفاظت از میراث فرهنگی در جامعه نهادینه 
نشده اســت؟ چرا آموزش و اطلاع رســانی و فرهنگ سازی حفاظت 
از میراث فرهنگی جدی گرفته نشــد؟ چرا برای مرمــت آثار تاریخی 
اعتبارات کافی در نظر گرفته نمی شــود؟ چرا طرح واگذاری برخی از 

یادمان های تاریخی به بخش خصوصی سامان 
نمی یابد؟ آیا رواست دست روی دست بگذاریم و بگوییم چون امکانات 
حفاظتی یا نیرو یا اعتبار نداریم نگرانی های میراث فرهنگی روز به روز 
بیشتر بشود؟ آیندگان کوتاهی امروز ما را از حفاظت از آثار باستانی چه 
تعبیر خواهند کرد.طبق قانون مصوب مجلس شورای اسلامی، انجام 
هر گونه عمل حفاری و کاوش به قصد به دست آوردن اشیا عتیقه و آثار 
تاریخی مطلق ممنوع اســت و مرتکب به حبس تأدیبی از ۶ ماه تا سه 
سال و ضبط اشیا مکشــوفه و آلات و ادوات حفاری به نفع بیت المال 
محکوم می شــود، چنانچه حفاری در اماکن تاریخی کــه به ثبت آثار 
ملی رسیده  باشد انجام گیرد مرتکب به حداکثر مجازات مقرر محکوم 

می شود.
برخی از کارشناسان در غرب مازندران بیکاری را از جمله عوامل افزایش

 حفاری های غیرمجاز در میراث فرهنگی منطقه برشــمردند و گفتند: 
بیکاری بیماری اســت و می تواند معلول بســیاری از آســیب های 

اجتماعی در جامعه از جمله بروز این مشکلات بشود.
به عنوان مثال تپه کلار کلاردشــت از جمله محوطه های باستانی غرب 
مازندران و ثبت فهرست آثار ملی اســت در عین حال سودجویان نیز 
هرازگاهی شبانه به ســراغ این محوطه تاریخی می آیند، کافی است 
ســری به محوطه های اماکن مذهبی دارای قدمت تاریخی بزنید تا 

نشانه های حفاری غیرمجاز را ببینید.
بر اساس اطلاعات موجود و به گفته مســئولان امر آثار تاریخی غرب 
مازندران در بخش مرمت با کمبود جدی اعتبار مواجه اســت و همین 
بی توجهی سبب شده برخی از آن ها دچار تخریب شوند و یا تهدید به 
تخریب شــوند چراکه حفاظت از آثار تاریخی در مناطق مرطوب نیاز به 

رسیدگی بیشتر دارد.
شماری از شهروندان غرب مازندران حفاظت و نگهداری اماکن ارزشمند 
تاریخی را وظیفه همگانی می دانند و مسوولان امر باید علاوه بر حفاظت 
نیز برای بهره برداری گردشــگری از این ابنیه ها نیز تدبیر کنند چرا که 

با این رویکرد از دستبرد غارتگران و هر نوع تهدیدی محفوظ می ماند.
لزوم نهادینه شدن فرهنگ حفاظت

در این پیوند، علی اصغر ابراهیمی معلم بازنشسته و فعال حوزه تاریخ 
و موســیقی در مازندران معتقد اســت که نقش مردم در حفاظت از 
این شناسنامه های تاریخی بســیار موثر است چرا که با درک این آثار 

ارزشمند کسی چشم طمع به آن ندارد.
ابراهیمی نهادینه شدن فرهنگ حفاظت از این داشته های فرهنگی و 

تاریخی را ضرورتی است اجتناب ناپذیر می داند.
به گفته وی بی توجهی به میراث فرهنگی در شــرایطی کنونی که عده 
ای در جهان سعی دارند کشــورهای را بی هویت و بی شناسنامه جلوه 
دهند، کاری ناصواب است.وی یادآورشد: در جای جای محوطه های 
باستانی مازندران به ویژه در غرب مازندران خبر حفاری های غیرمجاز 
به گوش می رسد این خبرها مبین این است که میراث فرهنگی کشور از 
نگرانی هایی نظیر زخم عمیق حفاری ها و تهدید و تصرف در رنج است 
که مسئولان امر باید بیشاز پیش اقدامات موثری برای حفاظت از این 

آثار اتخاذ کنند.

نگرانی  تخریب آثار تاریخی مازندران؛ از حفاری غیرمجاز تا چالش مرمت و حفاظت

زخم عمیق تهدید و تصرف برتن میراث مازندران

رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کاشــان گفت: صیانت از میراث فرهنگی تنها 
وظیفه این اداره نیســت بلکه آحاد مردم باید میراث بان و حافظ هویت تاریخی باشند.احمد دانایی نیا 
چهارشنبه شب در آیین نکوداشت احیاگران بافت تاریخی و تجلیل از نماهای برتر کاشان افزود: وقتی 
یک بنای تاریخی در یک کشور توسعه یافته تخریب شود، بسیاری از مردم با نوشتن شعار روی پلاکارد 
به این موضوع اعتراض کرده و جلو تخریب بنا را می گیرند.وی اظهار کرد: اگر قرار باشد ۵۴۰ هکتار بافت 
تاریخی کاشان تنها توسط یک اداره صیانت شود این یک خیال باطل است و همه مردم باید به نوعی 
میراث بان باشند و از بافت تاریخی صیانت کنند.رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی کاشان بیان کرد: اگر فردی در یک نقطه غیرتاریخی در کاشان قصد ساخت وساز دارد باتوجه 

به بافت تاریخی کاشان اقدام به ساخت و ساز کند و پیوست فرهنگی شهر حفظ شود.استاد پیشکسوت 
معماری سنتی کاشان هم در این مراسم گفت: تا سال ۱۳۷۳ بحثی از مرمت واحیای بافت تاریخی نبود 
و بناهای ارزشمند و تاریخی این شهر تخریب و جای آنها ساختمان های بی هویت ایجاد می شد و کسی 
به بافت تاریخی شهر توجه نمی کرد.سید ابراهیمی حلی افزود: از سال ۱۳۷۳ هیات امنای مرمت بناهای 
تاریخی ایجاد شد و بعد از چهار سال افرادی که مخالف بحث احیا و مرمت بافت تاریخی بودند از اقدامات 
ما استقبال کردند و به مرور زمان دستگاه های مختلف هم از ما حمایت کردند.وی اظهار کرد: اداره میراث 
فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی کاشان باید به بحث مقاوم سازی بناهای تاریخی توجه کند و دستگاه 
هایی ازجمله شهرداری و دانشگاه کاشــان هم در این زمینه مسئول هستند و باید در حوزه مقاوم سازی 
بناهای تاریخی برنامه ریزی کنند.یک هزار و ۷۰۰ اثر دارای ارزش تاریخی، طبیعی و معنوی شامل ۳۳۳ 

اثر ثبت ملی و یک اثر ثبت جهانی تا کنون در شهرستان کاشان شناسایی شده است.

مردم باید میراث بان و حافظ هویت تاریخی باشند

پس از یک سال مرمت صورت می گیرد؛

بازگشایی مجدد »موزه هنرهای تزئینی 
ایران« در اصفهان

مدیر موزه هنرهای تزئینی ایران از بازگشایی مجدد این موزه 
در اصفهان پس از یک سال مرمت خبر داد.

راحله یوسفیان دارانی در گفت و گو با خبرنگار ایمنا، اظهارکرد: 
موزه هنرهای تزئینی ایران یکی از موزه های شــاخص استان 
اصفهان ازلحاظ آثار اســت که در عمــارت رکیب خانه اصفهان 
قرارگرفته اســت. این عمارت یادگار به جامانده از قرن یازدهم 
هجری اســت که هم زمان با دوران حکومت شــاه عباس اول 

ساخته شد.
وی با اشاره به اینکه از سال ۱۳۷۵ عمارت رکیب خانه به عنوان 
موزه هنرهای تزئینی ایران به بهره برداری رســید، افزود: این 
موزه با فضایی به مســاحت دو هزار و ۶۰۰ متــر مربع و حدود 
دو هزار متر فضای نمایشــگاهی با در بــر گرفتن هفت بخش 
دائمی صدها اثر نفیس هنری را برای بازدید عموم به نمایش 
گذاشته اســت که حدود چهار هزار قطعه هنری و تاریخی در 
موزه هنرهای تزئینی اصفهان گردآوری شده؛ اما از این تعداد 

حدود ۳۰۰ قطعه به نمایش گذاشته شده است.
 مدیر موزه هنرهای تزئینی ایران تصریــح کرد: عمارت رکیب 
خانه زیر ساخت های لازم برای موزه شدن را نداشت و همین 
نبود زیر ساخت ها همچون نبود وســایل گرمایشی و... باعث 
شد که این موزه برای فراهم شــدن این زیر ساخت ها در بازه 
زمانی تعطیل شــود و مرمت آخر حدود یک ســال زمان برد 
و همین امر باعث شــد که این موزه یک ســال پذیرای عموم 
علاقه مندان و بازدیدکنندگان نباشــد.وی اضافه کرد: برخی ها 
انتقاد می کنند کــه مرمتی در این موزه صــورت نگرفته و این 
مکان به دلایل نامشــخص بــه مدت یک ســال تعطیل بوده 
اســت که در پاســخ باید گفت مرمــت موزه مرمــت کالبدی 
نبوده اســت بلکه مرمت در حوزه زیر ســاخت های موزه بوده 
و همین امر باعث شــده که عده ای فکر کنند این موزه مرمت 
نشــده است.یوســفیان گفت: خوشــبختانه بعد از یک سال 
مرمت این موزه جمعه پنجم خردادماه مجدد بازگشــایی شد 
و به مناسبت بازگشایی مجدد آن ششــصد و هفتاد و دومین 
نشست شب بخارا باعنوان »شب استاد جلال الدین همایی« 
ساعت ۱۹:۳۰ در محل خود موزه برگزار می شود.وی گفت: در 
این مراســم افرادی همچون مهدی نوریان، ادب پژوه ایرانی 
و استاد بازنشســته دانشــگاه اصفهان، نغمه دادور، دکترای 
زبان و ادب فارسی از دانشــگاه فردوسی مشهد، احمد محیط 
طباطبایی، رییس ایکوم و مشــاور رییس پژوهشگاه میراث 
فرهنگی و گردشــگری، امیرعلی قدســی به بررسی زوایای 
 زندگی و جنبه هــای مختلــف زنده یاد جلال الدیــن همایی

 خواهند پرداخت.
 

 اطلاعیه وزارت حج عربستان:
   توزیع مطبوعات وفیلم برداری

 ممنوع!
وزارت حج و عمره عربستان همزمان با ورود حجاج خارجی به 
این کشور، با صدور اطلاعیه ای برخی مقررات این کشور درباره 
حج را یادآور شد.به گزارش ایســنا، بنا بر اطلاعیه ای که وزارت 
حج و عمره عربســتان همزمان با ورود زائرانی از کشــورهای 
دیگر برای شرکت در مناسک حج منتشــر کرده، از حاجی ها 
خواسته شده است برای تسهیل روند تکمیل امور اداری سفر، 
مدارک رســمی مخصوص مناســک حج را به همراه داشــته 
باشند.همچنین از زائران خواسته است وزن بارهای خود را در 
زمان انجام مناسک حج کاهش دهند. در همین راستا شرکت 
هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران که مسئولیت جابه جایی 
حجاج کشــورمان در طول حج را به عهــده دارد، اعلام کرد که  

حجم بار مجاز برای هر زائر ۳۰ کیلوگرم است.
وزارت حج و عمره عربستان همچنین تاکید کرده است زائران 
بدون اجازه ایــن وزارتخانه، امکان تولید یــا توزیع مطبوعات 
را ندارند.بر اســاس ایــن اطلاعیه کــه برخی منابــع خبری 
عربستان منتشــر کرده اند، زائران باید توجه داشته باشند که 
عکس بــرداری و فیلم برداری در داخل حرمیــن مکه و مدینه 

ممنوع است.
پرهیز از برگــزاری تجمعات با اهداف سیاســی از دیگر نکات 
اعلام شــده در اطلاعیه وزارت حج و عمره عربســتان اســت.

عربســتان از روز یکشــنبه پذیرش زائران خارجی حج را آغاز 
کرده است و نخستین گروه از بنگلادش بوده اند. اعزام زائران 
ایرانی نیز از چهارشنبه ســوم خردادماه ۱۴۰۲ آغاز شده است. 
عربستان پیش بینی کرده اســت تعداد زائران در حج امسال 
از مرز ۲ میلیون نفر عبور کند. این جمعیت پس از ســه ســال 

محدودیت کرونا در مناسک حج گردهم می آیند.

اخبار

قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: 
در دولت ســیزدهم برای بهسازی، بازســازی و مرمت بازارهای 
تاریخی در استان کرمان از جمله در کرمان، سیرجان و رفسنجان 
اعتباراتی را برای ســفر پیش بینی کردند.علی دارابی در سفر به 
رفسنجان و بازدید از بازار این شهر در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
با همراهی فرماندار، شــهردار، مدیرکل میراث فرهنگی استان 
کرمان از بازار تاریخی رفســنجان بازدید کردیم. همت شایسته 
مســئولان و حمایت های فرمانداری، برای مرمت و بازســازی 
این بازار تاریخی که قدمت کهنی دارد، شایسته است.وی افزود: 
مقداری از کارها باقی  مانده که در بازدید و گفتگوهایی که با کسبه 
داشتم چند درخواست داشتند که شامل تسریع مرمت و بازسازی 
و مقاوم سازی و استحکام سازی این بنا بود که مورد تأیید است.

دارابی گفت: قرار شد شهرداری رفسنجان و میراث استان هرکدام 
۵۰ درصد بودجه ای را تخصیص دهند و این بازار زیبا و تاریخی را 
که هم تاثیر بسیار زیادی در رونق کسب وکار خواهد داشت و هم 
به بهزیستی و بهسازی محیط کمک می کند را بازسازی کنند چرا 
که یکی از اقدامات ما این است که شرایط زندگی و زیست مردم را 
فراهم کنیم.قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی در ادامه تصریح کرد: در دولت سیزدهم برای بهسازی، 
بازســازی و مرمت بازارهای تاریخی در استان کرمان از جمله در 
کرمان، سیرجان و رفســنجان اعتباراتی را برای سفر پیش بینی 
کردند. ما هم بودجه ای را از طرف میراث تخصیص می دهیم که با 

کمک شهرداری و میراث این کار سامان یابد.

وضعیت اشغال هتل های مشهد در حال 
حاضر زیر ۵۰ درصد است

رئیس جامعه هتلداران خراسان رضوی گفت: ظرفیت اشغال واحدهای 
اقامتی رسمی مشهد در حال حاضر در وضعیت جالبی قرار ندارد و زیر 
۵۰ درصد است.محمود مادرشــاهیان در گفت وگو با ایسنا در خصوص 
وضعیت اشغال واحدهای اقامتی رسمی مشهد اظهار کرد: در حال حاضر 
ظرفیت اشغال واحدهای اقامتی رسمی مشــهد شرایط خوبی ندارد و 
زیر ۵۰ درصد اســت.  در فصل خرداد ماه و ایام امتحانات دانش آموزان 
قرار داریم و خانواده ها درگیر تحصیل و امتحانات فرزندان خود هستند. 
طبیعی است که خانواده ها در این ایام نتوانند همانند سال های گذشته 
به مشهد سفر کنند.وی در خصوص دلیل استقبال پایین زائران در سفر 
به مشــهد در این ایام عنوان کرد: در فصل خرداد مــاه و ایام امتحانات 
دانش آموزان قرار داریم و خانواده ها درگیر تحصیل و امتحانات فرزندان 
خود هســتند. طبیعی اســت که خانواده ها در این ایام نتوانند همانند 
سال های گذشته به مشهد سفر کنند.رئیس جامعه هتلداران خراسان 
رضوی با تاکید بر اینکه به تدریج از اواخر خرداد ماه سطح اشغال هتل ها 
افزایش می یابد، اضافه کرد: در ادامه ایام سال ظرفیت اشغال خوبی را 
برای هتل های خراسان رضوی پیش بینی می کنیم. سفرهای خراسان 

رضوی به دلیل کمبود بلیت هواپیما در نوروز کاهش یافته بود.

معاون میراث فرهنگی استان بوشهر خبر داد:

دور جدید کاوش ها در کاخ چرخاب برازجان

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان بوشهر از آغاز فصل دوم کاوش باستان شناسی در محیط پیرامون 
کاخ چرخاب برازجان خبر داد.نصرا... ابراهیمی پنجشنبه ۴ خرداد گفت: 
هم زمان با هفته میراث فرهنگی فصل دوم کاوش باستان شناســی در 
محیط پیرامون کاخ چرخاب برازجان به سرپرستی اینجانب آغاز شده 
است.وی اضافه کرد: اولین فصل کاوش در این محوطه باستانی سال 
۱۳۹۷ بود، که یافته های باستان شناســی در این محدوده نشــان داد 
مجموعه ای گســترده از تاریخ را در این نقطه شاهد خواهیم بود.معاون 
میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
استان بوشــهر تصریح کرد: با آغاز دومین مرحله از کاوش و مطالعات 
مکتوبی که داریم، امیدواریم بتوانیم آثار معماری قابل توجهی را در این 
محدوده با کاوش میدانی داشته باشــیم.ابراهیمی خاطرنشان کرد: با 
تحقیقات علمی و میدانی در محیط پیرامونی این کاخ، نشان می دهد که 
نمی توان آن را یک بنای ییلاقی دانست و ما به دنبال یک مجموعه شهری 
هخامنشی در این محدوده هستیم که در دوره های مختلف بنا شده است.

به گزارش ایسنا، کاخ چرخاب اثری باستانی از دوره هخامنشیان در یک 
کیلومتری جنوب غرب برازجان و ۶۵ کیلومتری شهر بوشهر است.

قائم مقام وزیر میراث فرهنگی خبر داد

پیش بینی اعتبار برای بازسازی و مرمت 
بازارهای تاریخی استان کرمان
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داده های یــک مطالعه جدید نشــان می دهد که کشــورهای منطقه 
خاورمیانه در برابر گرمای شدید ناشــی از تغییرات آب و هوایی بسیار 
آسیب پذیر بوده و جوامع فقیرتر در این منطقه به ویژه در دهه های آینده 
در معرض خطر هستند.به گزارش ایســنا به نقل از الجزیره، داده های 
این مطالعه که در ژورنال Nature Sustainability منتشــر شــد، 
چگونگی قرار گرفتن کشورها در معرض »گرمای بی سابقه« را بررسی 
می کند که میانگین دمای سالانه آن ۲۹ درجه سانتیگراد یا بالاتر خواهد 
بود.بر اســاس داده های این مطالعه، در سناریویی که جمعیت جهان 
۹.۵ میلیارد نفر بوده و دمای کره زمین تا آن زمان ۲.۷ درجه سانتیگراد 
افزایش یابد، کل جمعیت قطر در معرض گرمای شدید قرار می گیرد. 
همچنین پس از قطــر نیز تقریبا کل جمعیت امــارات متحده عربی و 
بحرین در معرض گرمای شدید خواهند بود.به علاوه، بیش از ۸۰ درصد 
جمعیت کویت و عمان، بیش از ۶۰ درصد جمعیت عربســتان و حدود 
نیمی از جمعیت یمن در معرض گرمای شدید خواهند بود.عربستان 
سعودی و امارات ممکن است در هر یک از سناریوهای افزایش دما با 
وضعیت وخیمی روبرو شوند، زیرا پیش بینی می شود اکثر جمعیت آنها 
در معرض گرمای شدید قرار بگیرند، حتی اگر دمای جهانی ۱.۵ درجه 
 )WMO( سانتیگراد افزایش یابد.اخیرا ســازمان جهانی هواشناسی
اعلام کرد که پنج سال آینده گرم ترین دوره ثبت شده در جهان تاکنون 
خواهد بود.همچنین بنابر اعلام یورونیوز، دانشمندان هشدار می دهند 
که بیش از یــک پنجم کره زمین ممکن اســت تا پایــان این قرن در 
معرض دمای بسیار خطرناک قرار گیرند.مطالعه ای جدید از دانشگاه 
»اکستر« در انگلیس نشان می دهد که بر اساس سیاست های فعلی 
اقلیمی، بشر در مســیر گرمایش ۲.۷ درجه سانتی گراد بالاتر از سطح 
قبل از دوران صنعتی شدن است.طبق گزارش هیات تغییرات اقلیمی 
سازمان ملل، این امر از حد گرم شدن ۱.۵ درجه سانتی گرادی که برای 
جلوگیری از »فاجعه اقلیمی« لازم است، فراتر خواهد بود.گرم شدن 
در این مقیاس باعث می شود تا ســال ۲۱۰۰ میلادی، دو میلیارد نفر، 
حدود ۲۰ درصد از جمعیت پیش بینی شده کره زمین در معرض گرمای 
خطرناک و آب و هوای شدید قرار بگیرند.میانگین دمای جهانی از ۲۹ 
درجه سانتی گراد فراتر می رود و ما را از آنچه که دانشمندان »موقعیت 
مناســب اقلیمی انســانی« می نامند، خارج می کنــد. این موقعیت 
شرایطی است که انسان ها عادت دارند در آن زندگی کنند. دمای مطلوب 

برای انسان بین ۱۳ تا ۲۵ درجه سانتی گراد است.
هدف این تحقیق که در یک مجله علمی منتشــر شده، تعیین کمیت 

هزینه انسانی گرمایش جهانی به جای هزینه پولی آن است.

عواقب دمای هوای بالا چیست؟
برخی از کشــورها مانند هند در حال حاضر از اثــرات گرمایش جهانی 
ناشی از فعالیت های انسانی رنج می برند. مرگ و میر ناشی از گرما در 
این کشور رخ می دهد. گرمای شــدید همچنین می تواند بر توانایی ما 

برای کار، تفکر و یادگیری تاثیر بگذارد.
گرمایش زمین می تواند تاثیر مخربی بر محصولات داشــته باشــد و 
احتمال درگیری، بیماری های عفونی و عوارض بارداری را افزایش دهد.

با گسترش این وضعیت، افراد بیشتری خانه های خود را رها کرده و به 

مناطق سردسیرتر مهاجرت خواهند کرد. هند با بیشترین جمعیت در 
معرض گرمای شدید یکی از بدترین کشورهای آسیب دیده خواهد بود 

و پس از آن نیجریه، اندونزی، فیلیپین و پاکستان قرار دارند.

چگونه می توان از افزایش دمای شدید جلوگیری کرد؟
اقدام فوری برای محدود کردن افزایش دمای جهانی براساس توافق 
پاریس که ۱.۵ درجه سانتی گراد است، احتمال وقوع بحران را به میزان 

قابل توجهی کاهش می دهد.
محققان می گویند در این دما، تعداد افرادی که در معرض گرمای شدید 

قرار می گیرند، پنج برابر کاهش می یابد و به ۴۰۰ میلیون نفر می رسد.

کشورهای خاورمیانه با گرمای شدید روبرو هستند و جوامع فقیرتر در این منطقه 
در معرض خطر در دهه های آینده هستند

یک پیش بینی ترسناک برای آینده

مدیرکل منابع طبیعی گیلان، از فعالیت ۹ نهالستان دولتی در سطح استان خبر داد و بیان کرد: در 
بخش دولتی بیش از چهار میلیون و ۴۰۴ هزار و ۵۰۰ اصله نهال تولید کردیم و آماده کاشت در فصل 
کاشت سال جاری است.ســرخوش کرم زاده در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اجرای طرح ملی و 
مردمی کاشت یک میلیارد اصله درخت در طول چهار سال، اظهار کرد: تعهد استان گیلان تولید و 
کاشت سالانه هشت میلیون اصله نهال اســت که در مجموع چهار سال به ۳۲ میلیون اصله می 
رسد.وی از تولید سالانه بالغ بر ۹ میلیون اصله نهال در استان گیلان خبر داد و افزود: این نهال 
ها هم در نهاستان های دولتی و هم توسط بخش خصوصی تولید می شود و لذا طبق برنامه 

ریزی ها طی امســال بالغ بر ۹ میلیون و ۴۰۰ هزار اصله نهال تولید خواهیم کرد که بیشــتر از تعهد 
هشت میلیون اصله است.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان بخشی از نهال های تولید شده 
توسط بخش خصوصی را ویژه زراعت چوب دانســت و تصریح کرد: برخی از شهرستان ها به ویژه 
صومعه سرا و آستانه اشرفیه در حوزه صنوبرکاری پیشــگام هستند و مساحت بالایی را به زراعت 

چوب در اراضی مستثنیات اختصاص داده اند.
کرم زاده، با بیان اینکه هم اکنون در حال تولید نهال برای طرح یک میلیارد اصله درخت هستیم، 
عنوان کرد: فقط در نهالستان پیلمبرای اداره کل منابع طبیعی استان بالغ بر سه میلیون اصله نهال 
تولید شده؛ این در حالی است که طی سنوات گذشــته علیرغم وجود ظرفیت مناسب، حدود یک 

میلیون اصله نهال در این نهالستان تولید می شد.

جنگل های مخروبه گیلان احیا می شوند

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت 
محیط زیســت بر ضرورت تغییر الگوی توســعه کشــور برای 

حفاظت از محیط زیست و تنوع زیستی تاکید کرد.
حسن اکبری روز یکشنبه در همایش روز جهانی تنوع زیستی و 
هفته موزه ها در سازمان حفاظت محیط زیست اظهار کرد: روزی 
نیست که خبر تلخی از نامهربانی با طبیعت و حیات وحش به 
گوش نرسد، به رغم اینکه فرهنگ بشر پیشرفت کرده، اما انواع 
ناملایمات را نســبت به محیط زیســت می بینیم، در حالی که 
موزه ها یکی از بهترین مکان ها برای این تغییر رویکرد هستند.

وی تاکید کرد: موزه ها فقط یک نمایشگاه نیستند، کارکرد های 
مختلفی دارند در واقع هویت گذشــته ها را نشــان می دهند، 
موزه ها بهترین محل آموزش برای حفظ محیط زیست و تنوع 

زیستی محسوب می شوند.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی، سازمان حفاظت 
محیط زیســت ادامه داد: مطالعات ژنتیــک و بیولوژیک در 
موزه های تاریخ تنوع زیستی کاربرد دارند، این موزه ها نمایش 
هنر تاکسیدرمیست ها محسوب می شود و از این بابت هم مهم 
هستند، کارکرد های تفریحی نیز در موزه ها وجود دارد که بسیار 
جذاب است، حتی در موزه تاریخ طبیعی سازمان محیط زیست 

نیز بیش از ۹۰۰ گونه جانوری وجود دارد.
وی اضافه کرد: اگر موزه ها راوی خوبی داشته باشند، می توانند 
به خوبی نقش خود را در حفظ تنوع زیســتی ایفا کرده و بسیار 

موثر باشند.

افغانستان بر اساس آیین نامه های بین 
المللی مکلف به تامین حقابه ایران است

رئیس سازمان محیط زیست با بیان اینکه هیرمند مطالبه جدی کشور 
است، گفت: افغانستان در قالب آیین نامه ها و پروتکل های بین المللی 
مکلف است این حقابه را به سمت کشور ما سرازیر کند.علی سلاجقه در 
رابطه با آخرین پیگیری ها در حقابه هیرمند با بیان اینکه این حق ایران 
در مجامع بین المللی و دادگاه های مربوطه در سطح دنیا قابل پیگیری 
است، عنوان کرد:، چون افغانستان کشور همسایه است سعی داریم در 
قالب رایزنی های طرفین، کار را به انجام برسانیم.وی با اشاره به اینکه 
رئیس جمهور در سفر به استان سیســتان و بلوچستان این موضوع را 
به صورت جدی مطالبه کرد، ادامه داد: ما حــق حیات مردم خود را با 
هیچ چیزی عوض نمی کنیم و جمهوری اسلامی ایران مدافع ملت خود 
است.رئیس سازمان محیط زیست خاطرنشان کرد: امید است هیات 
حاکمه افغانســتان این پیام را به خوبی دریافت کرده باشد هرچند در 
بیانیه اول که وزارت امور خارجه این کشور منتشر کرد موضوع تا حدود 
مسالمت آمیزی مطرح شد.وی در پاسخ به این سوال که آیا قرار است 
مذاکراتی بین ایران و هیات حاکمه افغانستان برگزار شود، بیان کرد: 
قرار بود بنده با هیاتی یک نشســت برگزار کنم، امــا کار به وزارت نیرو 
سپرده شد در هر صورت در آینده نزدیک خبر های خوبی خواهیم شنید.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

حضورآفرود ها در محیط زیست محدود می شود

سلاجقه گفت: قرار است با هماهنگی میراث فرهنگی و انجمن اتومبیل رانی 
شرایطی فراهم شــود که حضور خودرو های آفرود محدود به مکان های 
خاصی شود.علی سلاجقه، رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست، در 
بازدید از دومین دوره آموزشی محیط بانان کشور در مرکز آموزش و تربیت 
محیط بان، محیط بانان را پیشانی و خط مقدم حفاظت از محیط زیست 
دانست و اظهار کرد: این حافظان محیط زیست باید از نظر اخلاقی و نظامی 
و علمی و نیز مسائل حقوقی آراسته و پیراسته باشند.وی افزود: ۸۰ نفر 
محیط بان در این دوره شــرکت کرده اند و فنون لازم را می آموزند.رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیســت در خصوص مشکل پساب های شهرک 
صنعتی اشتهارد که سه اســتان البرز، قم و قزوین را درگیر کرده، تصریح 
کرد: با توجه به کاهش نزولات جوی، پســاب ارزش افزوده پیدا کرده و 
صنعتگران به دنبال این منبع آبی هســتند و بنا بود تا بهمن سال گذشته 
تصفیه خانه این شهرک راه اندازی و اصلاح شود، ولی این اتفاق نیفتاده 
که پیگیری لازم از سوی اداره کل محیط زیست البرز در مراجع قضائی در 
حال انجام است و امیدوارم همکاری لازم در این خصوص صورت پذیرد.

وی در بخش دیگری از صحبت های خود به آسیب های ناشی از حضور 
خودرو های آفرود در محیط زیست اشاره کرد .

 تغییر الگوی توسعه کشور برای
 حفاظت از محیط زیست و تنوع زیستی 

ضروری است

مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی:

پس از ۱۱سال، دو قلاده یوزپلنگ در 
شهرستان »جغتای« مشاهده شد

مدیرکل حفاظت محیط زیســت خراســان رضــوی گفت: پس 
از ۱۱ ســال یک قلاده یوزپلنگ مــادر به همراه توله اش توســط 
دوستداران محیط زیست در شهرستان جغتای مشاهده و حضور 
آن تصویربرداری و مستندســازی شــد.مهدی اله پور اظهارکرد: 
زیستگاه های شهرستان جغتای یکی از کریدورها و زیستگاه های 
مهم این گونه ارزشمند حد فاصل اســتان های سمنان و خراسان 
شــمالی بوده و به عنوان یکی از محل های زیســت و دالان بسیار 
مهم گذر یوزپلنگ ایرانی اســت.وی اظهارکــرد: یکی از مهمترین 
راهکارهای حفظ و تثبیــت این گونه ارزشــمند و در حال انقراض 
حفظ طعمه و امنیت زیستگاه است که در همین راستا حفاظت از 
زیستگاه، شناسایی، انجام اقدامات احیا و رصد این گونه در معرض 
خطر انقراض از دســتور کارهای مهم قرارگاه تحول محیط زیست 
استان با محوریت استانداری خراســان رضوی و دبیری مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان معین و تصویب شد.مدیرکل حفاظت 
محیط زیست خراسان رضوی همچنین خاطرنشان کرد: در همین 
راستا احداث آبشخور و آب انبار، افزایش ضریب حفاظتی توسط 
گشت های مستمر یگان حفاظت محیط زیست در منطقه، علوفه 
رسانی و نیز آب رسانی مســتمر به حیات  وحش، آموزش جوامع 
محلی، دوربین گذاری و رصــد دقیق تر مرزهای مشــترک برای 
مشاهده  یوزپلنگ در دســتور کار این اداره کل قرار گرفت و در حال 
انجام است.وی گفت: آخرین مشــاهده مستندسازی شده گونه 
یوزپلنگ در خراســان رضوی ســال ۱۳۹۱ در شهرستان بردسکن 
رکورد شده که پس از ۱۱سال با توجه به وجود طعمه مناسب نظیر 
آهو و خرگوش در زیستگاه های شهرستان جغتای مشاهده و رکورد 
شد. اله پور افزود: وجود طعمه مناسب فرصت مناسبی برای حضور 
این گونه در شهرستان جغتای مهیا کرده است، البته چندین مرتبه 
مشاهده یوزپلنگ توسط اهالی گزارش شده بود، اما تاکنون موفق 
به تصویربرداری از آن نشده بودند ولی خوشبختانه با هوشیاری به 
عمل آمده و آگاهی بخشی های مستمر، این گونه زیبا در خراسان 
رضوی رکورد و مستند شد.وی تصریح کرد: طی سال های گذشته 
در شهرستان های جغتای، جوین، بردسکن، سبزوار و خواف که از 
جمله مهمترین زیستگاه های مطلوب و ایده آل برای حضور یوزپلنگ 
ایرانی در خراسان رضوی قلمداد می شود و مشاهدات حضور گونه 
مذکور توسط دوستداران و محیط بانان گزارش شد، اما مستندسازی 
لازم صــورت نپذیرفته اســت.به گزارش روابــط عمومی حفاظت 
محیط زیست خراســان رضوی، دبیر قرارگاه تحول محیط زیست 
تأکید کــرد: در صورت مشــارکت فعال جوامع محلــی و افزایش 
آموزش در راســتای ارتقاء فرهنگ حفظ محیط زیســت مناطق 
حاشیه زیستگاه یوزپلنگ و انجام اقدامات حمایتی از این گونه چتر، 
می توان از این گونه ارزشمند در معرض خطر انقراض حفاظت کرد.

 
مدیرکل مدیریت بحران استانداری مازندران:

با تداوم گرما از هفته بعد حریق جنگل ها 
محتمل است

مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری مازنــدران از آماده باش 
نیروهای امدادی و دســتگاه های اجرایی در هشدار سطح زرد 
هواشناســی خبر داد و گفت: به دلیل وجــود رطوبت، حریق در 
جنگل ها دور از انتظار است اما با تداوم گرما آتش سوزی در هفته  
آینده محتمل تر است.حسینعلی محمدی شیرکلائی، در گفت وگو 
با ایسنا با اشاره به هشدار سطح زرد هواشناسی و احتمال وقوع 
آتش ســوزی در جنگل ها اظهار کرد: در حــال حاضر رطوبت در 
جنگل ها نسبتا خوب است و شرایط چندان مستعد آتش سوزی 
نیست مگر آنکه از این جریان کسی سوءاســتفاده کند و آتش 
سوزی عمدی انجام دهد.محمدی با تاکید بر نگرانی تداوم گرما 
و ورود مسافر از هفته  آینده خاطرنشان کرد: در صورت تداوم گرما 
رطوبت فعلی جنگل تبخیر شــده و امکان آتش سوزی در هفته  
آینده بیشــتر خواهد بود.مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری 
مازندران با اشاره به هشدار سطح زرد و اقدامات پیش گیرانه اظهار 
کرد: هشدار به تمام دستگاه های اجرایی و فرمانداران ابلاغ شده 
و دستگاه های امدادی نیز آمادگی لازم را دارند، اما احتمال آتش 
سوزی چندان محتمل نیست.وی در پاسخ به سوال ایسنا مبنی 
بر وضعیت نصب دوربین های نظارتی در سطح جنگل ها به دلیل 
اقدامات پیشــگیرانه و رصد آتش  ســوزی های عمدی و امکان 
شناسایی بهتر محل وقوع حریق و سایر تخلفات احتمالی، اظهار 
کرد: در این راستا اداره کل منابع طبیعی در قالب کمیته صیانت 
و حفاظت از جنگل موضوعات را دنبال خواهد کرد و یک ســری 
وظایف تعریف شده نیز انجام می شود.مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری مازندران ادامه داد: منابع طبیعی با اقداماتی که مدنظر 
است فاصله دارد و به نظر می رسد این عزم و توان در منابع طبیعی 
کمرنگ باشــد، البته منابع طبیعی غرب استان عملکرد نسبی 

بهتری دارد و در این راستا هنوز اقدام جدی انجام نشده است.

اخبار
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برگزاری نشست گذر از تابستان برای تامین آب شرب پایدار در آبفای 
استان اصفهان

مدیرعامل شرکت مخابرات استان:

هزینه نگهداری هر خط تلفن ثابت در اصفهان بیش از ۳۵ هزار تومان در ماه است 

در هشتمین کنفرانس بین المللی پیشرفت های اخیر در مهندسی راه آهن عنوان شد:

کیفیت ریل تولیدی در ذوب آهن اصفهان، بسیار فراتر از نمونه  خارجی است

با حضور مدیرکل مدیریت بحران استانداری و مدیران مدیریت بحران دستگاه 
های اجرایی استان، نشست گذر از تابســتان برای تامین آب شرب پایدار و 

تدوین طرح خطر پذیری استان در آبفای استان اصفهان، برگزار شد.
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری در این نشست با اشاره به طرح تدوین 
برنامه کاهش خطر حوادث و سوانح و برنامه آمادگی و پاسخ استان اصفهان 
در مقابله با وقوع حوادث اعلام کرد: همه دســتگاه هــای اجرایی و نهادهای 
نظامی و انتظامی مطابق با ماده 4 قانون جامع مدیریت بحران کشــور باید 
در راستای ســند راهبرد ملی مدیریت بحران ، برنامه هایی در جهت کاهش 
خطر حوادث و سوانح، آمادگی و پاسخ ، بازسازی و بازتوانی و کاهش خطر، 

تدوین کنند.
منصور شیشــه فروش با بیان اینکه بیش از 55 حادثه غیر مترقبه در کشور 
شناسایی شده است ،اعلام کرد: از این تعداد حوادث غیر مترقبه احتمال وقوع 
حدود 42 حادثه در استان اصفهان وجود دارد، بر این اساس مدیران بحران 
تمام دستگاه ها در استان اصفهان موظف به آموزش نیروهای خود درمقابله 
با حوادث غیر مترقبه هستند و همچنین باید پیوست کاهش خطر پذیری را 

برای طرح های توسعه ای خود تدوین کنند.
وی با اشاره به برنامه اســتانی کاهش خطر حوادث و سوانح اعلام کرد: این 
برنامه سندی اســت که اداره کل مدیریت بحران اســتان با رعایت قوانین و 
مقررات و با مشارکت کلیه دستگاه های مسئول موضوع ماده )2( این قانون 
در استان، بر اساس برنامه ملی کاهش خطر حوادث و سوانح تهیه می شود، 
به طوری که شناخت مخاطرات، آســیب پذیری ها، ظرفیت ها و راهکارهای 

کاهش خطر استان را در برمی گیرد.
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری همه دســتگاه ها را ملزم به همکاری 
با آبفای استان اصفهان در راستای گذر ازتابســتان و تامین پایدار آب شرب 
دانست و تصریح کرد: آبفای استان اصفهان باید برنامه ای در راستای تامین 
پایدار و مصرف بهینه آب شــرب خانگی ، صنعتی و اداری تدوین کند و همه 
دستگاه ها نیز ملزم به همکاری با آبفای استان اصفهان برای تامین آب شرب 

در فصل گرم هستند.
وی بر نظارت برکیفیت آب شــرب در تابســتان تاکید کرد و اظهار داشــت: 
دستگاه های نظارتی همچنان موظف بر نظارت مستمر بر کیفیت آب شرب 
درسطح استان اصفهان هســتند.در ادامه این نشست معاون برنامه ریزی و 

توسعه سرمایه گذاری آبفای استان اصفهان به منابع تامین کننده آب شرب 
در سطح استان اشاره کرد و خاطرنشان ساخت: طی سال های اخیر به رغم 
افزایش متقاضیان آب شرب در سطح شهرها و روستاهای استان متاسفانه 

با محدودیت منابع آب های سطحی و زیر زمینی مواجه بوده ایم.
مجتبی قبادیان به مقایسه حجم آب تولیدی در ســال 1400 نسبت به 1401 
پرداخت و اظهار داشت: در سال 1400 میزان حجم آب تولیدی 13 هزار و 500 
لیتر درثانیه بوده در حالی که این رقم در سال 1401 به 12 هزار و 500 لیتر درثانیه 

کاهش یافت.
وی در مدار قرار گرفتن سامانه دوم آبرســانی را در اصفهان ضروری برشمرد 
و اظهار داشــت: هم اکنون تامین آب شرب 100 شــهر وهزار روستا در استان 
اصفهان در دســتور کار آبفا قرار دارد این درحالیســت که در حال حاضر8۹ 
درصدآب شرب جمعیت استان از طریق تونل اشترجان تامین می شود و برای 
دسترسی پایدار و مقابله با حوادث غیر مترقبه در مدار قرار گرفتن سامانه دوم 

آبرسانی در استان اصفهان ضروری به نظر می رسد.
معاون برنامه ریزی و توسعه ســرمایه گذاری آبفای استان اصفهان با اشاره 
به کمبود آب شرب در پیک مصرف 1401 گفت: در خرداد و تیر ماه سال 1401 
حدود 2٫5 مترمکعب بر ثانیه با کمبود آب شرب در سطح استان مواجه بودیم 
که برای مقابله با این چالش در فصل تابستان جاری راه اندازی سامانه دوم 

آبرسانی ضروری است.

نشست خبری مدیرعامل شرکت مخابرات استان اصفهان روز 
چهارشنبه سوم خرداد و با حضور اهالی رسانه اصفهان برگزار شد. 
مدیرعامل شرکت مخابرات استان اصفهان در این نشست گفت: سهم بازار پهن 
باند استان نسبت به سایر اپراتورها 77.7 درصد است که از میانگین کشور که 65 

بوده، 12 درصد بالاتر است. ضریب نفوذ تلفن همراه 138.8 درصد بوده است.
اسماعیل قربانی در ابتدای صحبت های خود با اشاره به شعار سال پیرامون »مهار 
تورم و رشد تولید« اظهار کرد: شــرکت مخابرات به عنوان بخشی از جامعه که در 
حوزه تولید تاثیرگذار است باید بتواند از ظرفیت های ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در رشد تولید استفاده کند.وی افزود: به نوعی گسترش زیرساخت های مخابراتی 
و ارتباطی می تواند در تحقق این شعار موثر باشد و از ظرفیت های آن در راستای 
رشد تولید استفاده کند.همچنین به گزارش »ایمنا«؛ مدیرعامل شرکت مخابرات 
استان اصفهان تصریح کرد: فضای مجازی یکی از ظرفیت هایی است که باید به 
صورت جدی به آن توجه شود و باید تلاش کنیم تا زیرساخت های مربوط به این 

فضا به نحو مطلوبی در جامعه ایجاد شود.
قربانی با اشــاره به اتفاقاتی که در حوزه دیجیتال طی دو دهــه اخیر در دنیا رخ 
داده اســت، گفت: مخابرات یا ارتباطات و فناوری اطلاعات بــه مفهوم کلی تر، 
زیربنای وجودی عصر دیجیتال است، یعنی اگر به دنبال استفاده از ظرفیت های 
دیجیتالی شــدن در جامعه هســتیم، به طور قطع بدون وجود ارتباطات پایدار، 
گسترده، توسعه پذیر، با کیفیت و با ســرعت بالاتر نمی توانیم این خواسته را در 
کشــور ایجاد کنیم.وی با بیان اینکه دو بال دیجیتالی شدن جامعه، ارتباطات یا 
مخابرات و فناوری اطلاعات و کاربردهای رشد این فناوری است، ادامه داد: اگر 
می خواهیم ارتباطات به مفهوم دیجیتالی شدن آن در حال و آینده کشور تاثیرگذار 
باشد باید به سمت ایجاد دسترسی آحاد جامعه به فضای مجازی با سرعت بالا 
حرکت کنیم.مدیرعامل شرکت مخابرات اســتان اصفهان گفت: در حال حاضر 
خواســته ای که مردم و کســب و کارها از ما مطالبه می کننــد و ضرورت جامعه 
محسوب می شود، دسترسی آنها به اینترنت با سرعت بالاست.وی خاطرنشان 
کرد: سال گذشته هیئت مدیره شــرکت مخابرات ایران، نهضت جهادی توسعه 
فیبرنوری شرکت مخابرات ایران با عنوان »نجما« مصوب و اردیبهشت امسال 

آیین آغاز به کار آن در استان اصفهان برگزار شد.
قربانی با بیان اینکه برای ورود جدی به بحث دیجیتال باید دسترسی به فضای 
مجازی با سرعت بالا برای مردم فراهم شود، تاکید کرد: تحقق این رویا با توسعه 
ارتباطات مبتنی بــر فیبرنوری به ویژه در لایه دسترســی خواهد بود که این لایه 
دسترسی در حوزه مخابرات شامل کاربران خانگی، ســازمانی، کسب و کارها و 

سایر فعالان حوزه ICT است.

۹۸درصدازمشترکانکشورازمخابراتایرانسرویسمیگیرند
وی با بیان اینکه یک شــبکه مخابراتی در کشــور وجود دارد، ادامه داد: در حال 
حاضر بالغ بر ۹8 درصد از مشترکان کشور از مخابرات ایران سرویس می گیرند، 
بنابراین توسعه زیرســاخت ها به مفهوم خاص آن در مخابرات ایران باید اتفاق 
بیفتد، از این رو برای دسترسی کاربران به فضای IP با سرعت بالا باید از مس گذر 

کنیم و از طریق فیبرنوری باید به این مطلوب برسیم.مدیرعامل شرکت مخابرات 
استان اصفهان گفت: در واقع توسعه زیرساخت های شبکه های سیار مبتنی بر 
توسعه فیبر نوری است، لذا باید بپذیریم که صنعت ارتباطات کشور در آینده ای 
نه چندان دور مستلزم آن است تا فیبرنوری متناسب با نیاز در جامعه اجرا شود 
و قابل دسترسی برای همگان باشــد.وی اضافه کرد: بر اساس طرح »نجما« تا 
دو سال آینده باید ظرفیت موجود که 40 هزار اتصال فیبرنوری در استان اصفهان 
اســت به 200 هزار اتصال مبتنی بر فیبرنوری برسانیم و می توان گفت این اتفاق 
یک سرمایه گذاری عظیم در استان در راستای ایجاد زیرساخت های فیبرنوری 
اســت.قربانی با اشــاره به اینکه صنعت ارتباطات کشور تشــنه سرمایه گذاری 
راهبردی است و تمام دنیا این تشنگی را احســاس کرده است، ادامه داد: طی 
10 سال گذشته با حمایت حاکمیت ها، بســیاری از کشورها به سرعت در توسعه 
زیرساخت های فیبرنوری در حال ســرمایه گذاری هستند و در کشور ایران نیز با 
آغاز دولت سیزدهم تاکید بر توسعه زیرساخت های مبتنی بر فیبرنوری از طریق 
حاکمیت ICT انجام شده است که در واقع تحقق این خواسته حاکمیت به جز 
استفاده از زیرساخت های مخابرات ایران در بازه زمانی کوتاه قابل انجام نیست.

دراستانبالغبر۵۰۰هزارکیلومترتارفیبرنوریوجوددارد
وی با اشــاره به اینکه در اســتان بالغ بر 500 هزار کیلومتر تــار فیبرنوری وجود 
دارد، گفت: این ظرفیت طی 10 سال گذشته ایجاد شــده است و در حال حاضر  
FAT7000، تجهیزی که قابلیت اتصال مشــترک به فیبر نوری فراهم می کند در 
استان نصب شده است.مدیرعامل شرکت مخابرات استان اصفهان خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر در 45 شــهر استان ســرویس اینترنت مبتنی بر فیبر نوری 
ارائه می شــود که سرمایه گذاری آن طی شش سال گذشــته انجام شده است. 
امیدواریم با کلنگ زنی و افتتاح هر هفته یک پروژه تا پایان ســال این توسعه را 
افزایش دهیم.قربانی با اشاره به ایجاد زیرساخت های فیبرنوری در شهرک های 
صنعتی گفت: در حال حاضر در 30 شهرک صنعتی استان امکان ارائه فیبرنوری 

فراهم شده است و مشترکان یا صنعت در حال استفاده از این ظرفیت هستند.

۹۸درصدازروستاهایاستاندارایتلفنثابتاست
وی با اشاره به 107 هزار کیلومتر وسعت در استان اصفهان تصریح کرد: از جمعیت 
بالغ بر پنج میلیارد و 400 هزار مشترک که 6.4 درصد از جمعیت کشور در استان 
اصفهان قرار دارد، تعداد روستاهای بالای 20 خانوار استان ۹31 روستاست که از 
این تعداد، ۹21 روستا دارای تلفن ثابت است. در حال حاضر با استفاده از شبکه 
همراه، دسترسی روستاییان به فضای مجازی با سرعت بالا فراهم شده است و 

شاهد وضعیت خوبی در روستاهای استان به لحاظ ارتباطی هستیم.
 ADSL مدیرعامل شرکت مخابرات استان اصفهان گفت: کل روستاهای دارای
یعنی اینترنت مبتنی بر سیم مسی 77۹ روستا در استان است و در روستاهای 
بالای 20 خانوار 642 روستا از طریق پورت پرســرعت خانگی به فضای مجازی 
دسترسی دارند.قربانی ادامه داد: در راســتای عدالت ارتباطی باید تلاش کنیم 
که در نقاط مختلف اســتان نیاز ارتباطی مردم تامین شود.وی با بیان اینکه ۹۹ 

درصد روستاهای اســتان تحت پوشش شــبکه های همراه است، خاطرنشان 
کرد: تعداد مراکز مخابراتی فعال در اســتان 52۹ و تعداد نقاط حضور برای ارائه 
سرویس 1,443 نقطه است؛ یک ظرفیت زیرساختی در استان ایجاد شده که 
هم سرمایه گذاری عظیمی در این بخش اتفاق افتاده است و هم در نقاط مختلف 
استان، حضور شرکت مخابرات استان برای ارائه خدمت حس می شود و مشترک 

در هر ابعادی که نیاز به ارتباط داشته باشد، می تواند پاسخگوی نیاز آن باشد.
مدیرعامل شرکت مخابرات اســتان اصفهان با بیان اینکه دو میلیون و500 هزار 
مشــترک تلفن ثابت فعال با ضریب نفوذ 45.۹8 درصد در استان وجود دارد، 
افزود: این شاخص در کشور 34 بوده بدین معنی که اصفهان از متوسط کشور 12 
درصد بالاتر است، در حوزه تلفن همراه بالغ بر هفت میلیون و 500 هزار سیم کارت 
همراه اول واگذار شده که تعداد فعال این سیم کارت ها پنج میلیون و 500 هزار 
بوده که متغیر است و ضریب نفوذ تلفن همراه 138.8 درصد بوده ؛ یعنی هر نفر 

در استان بیش از یک خط تلفن همراه اول دارد.

۹۸درصدجادههایارتباطیاستانتحتپوشششبکههمراهاست
قربانی گفت: ۹8 درصد جاده های ارتباطی اســتان تحت پوشش شبکه همراه 
است و در نسل های تلفن همراه بسیاری از سایت های ما در استان با تکنولوژی 

فور پلاس، سرویس ارائه می دهد.
وی ادامه داد: یکی از شاخص های مهم در حوزه خدمات مخابراتی سرویس های 
باند پهن بوده و ۹,500 کسب و کار دیجیتال در استان دارای پورت پر سرعت نت 
هستند؛ 668 هزار مشترک ADSL در استان وجود دارد و بعد از تهران بیشترین 
سرویس پورت پر سرعت را در اصفهان داریم؛ در حوزه فیبرنوری تاکنون 180 هزار 

ظرفیت بالقوه دسترسی مبتنی بر فیبرنوری در استان فراهم شده است که از این 
عدد 85 هزار از آن بالفعل شده و در حال حاضر حدود 40 هزار سرویس مبتنی 

بر فیبرنوری دایر است.
مدیرعامل شرکت مخابرات استان اصفهان اضافه کرد: سهم بازار پهن باند استان 
نسبت به سایر اپراتورها 77.7 درصد است که از میانگین کشور که 65 بوده، 12 

درصد بالاتر است.

مصرفاینترنتروزانه۱۲۶ترابایتاست
قربانی با بیان اینکه در مسیر تحول دیجیتال قرار داریم، گفت: مصرف اینترنت 
روزانه 126 ترابایت است و این موضوع ساختار مدیریت جامعه و شرکت ها را به 
شدت تغییر می دهد و منجر به افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها خواهد شد 
و اگر می خواهیم در این مســیر گام برداریم باید به مولفه های آن در این مسیر 

بپردازیم که یکی از این مولفه ها دسترسی کاربران به اینترنت پر سرعت است.
وی خاطرنشان کرد: پیش بینی شده است، ظرفیت توسعه دیتا 350 گیگا بایت 
در ثانیه باید افزایش پیدا کند و ظرفیت توسعه شبکه انتقال که بتواند این نیاز را در 
سطح استان پوشش دهد 150 گیگا بایت در ثانیه افزایش ظرفیت داشته باشد 

که مناقصه آن چیزی حدود 400 میلیارد تومان در دست انجام است.
مدیرعامل شرکت مخابرات اســتان اصفهان اظهارکرد: در عصر تحول دیجیتال 
دیگر شــاهد فاصله بین ارزش ها و تکنولوژی و فناوری نخواهیم بود و یکی از 
موضوعات مهم اطلاعات و داده هایی است که در فضای دیجیتال در حال تولید 
بوده و هنر جوامع این اســت که از این داده هایی که ایجاد می شــود در راستای 

مدیریت و افزایش بهره وری در جامعه استفاده کند.

هشــتمین کنفرانس بین المللی پیشرفت های اخیر در مهندسی راه آهن،از 
ســه شــنبه دوم خردادماه با حضور جمعی از صاحب نظــران عرصه ریلی 
کشور،مدیران و دانشــگاهیان در محل دانشــگاه علم و صنعت تهران آغاز 
شــد و ذوب آهن اصفهان نیز به عنوان تنها تولید کننده ریــل در خاورمیانه با 
حضور جمعی از مدیــران و متخصصان در این رویداد بــزرگ حضور یافت و 

دستاوردهای خود را در بخش تولید انواع ریل ارائه داد.

ذوبآهناصفهاننیازریلیکشورراتامینمیکند
خیرا... خادمی، معاون وزیر و مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشور در این کنفرانس با اشاره به وضعیت حمل و نقل ریلی کشور 

گفت : خوشبختانه در حال حاضر نیاز ریلی کشور در داخل تولید می شود. 
وی با اشــاره به جایگاه  ذوب آهن اصفهان در تولید ریل ملی در کشور اظهار 
داشت : این مجتمع عظیم صنعتی نیاز حیاتی ما به ریل را تامین کرد و اکنون 
سه سال است که ریل تولیدی ذوب آهن اصفهان در محورهای گوناگون ریلی 
کشور مورد اســتفاده قرار می گیرد. معاون وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان 
کرد : کیفیت ریل تولیدی در ذوب آهن اصفهان،بسیار فراتر از نمونه خارجی 
آن است بنابراین وزارت راه و شهرســازی به این محصول استراتژیک ملی، 
اطمینان دارد و قراردادهای خود با این شــرکت را قبل از تولید، منعقد کرده 

است. علیرضا زاکانی، شهردار تهران نیز به عنوان یکی دیگر از سخنرانان این 
کنفرانس به تشریح مشکلات این شهر در بخش های ترافیک،آلودگی هوا و 
مسکن پرداخت و گفت:توسعه حمل و نقل شهری و از جمله گسترش خطوط 
ریلی و مترو  با استفاده از ریل تولیدی کشور، نقش بسیار موثری در برطرف 

شدن این چالش ها دارد. 
وی در ادامه به اهداف شــهرداری تهران در بخش حمــل ونقل تا افق 1420 
پرداخت و افزود : در ایــن مدت خطوط 11 گانه متــرو تکمیل و ضمن ایجاد 
ســهولت در حمل و نقل عمومی تهران، خطوط ریلی نیز به شــهرهای اطراف 
گســترش می یابد.در ادامه این کنفرانس دکتر انبیا، رییس دانشگاه علم و 
صنعت نیز به جایگاه و اهمیت دانشکده راه آهن این دانشگاه اشاره و تصریح 
کرد : این دانشکده تنها دانشکده راه آهن در ایران و حتی در خاورمیانه است 
بنابراین باید از امکانات گسترده آن برای پیشرفت حمل و نقل ریلی، استفاده 
بیشتری شود. دکتر افندی زاده از معاونین وزارت راه و شهرسازی نیز در این 
کنفرانس به تشــریح وضعیت فعلی حمل ونقل ریلی ایران و برنامه های در 
دست اقدام کشور برای توسعه خطوط ریلی داخلی و پیوستن به دالان های 
بین المللی و کشورهای همسایه پرداخت .وی به استفاده از تکنولوژی های 
جدید اشاره و خاطر نشان کرد : باید به زیرساخت های ریلی ایران توجه کنیم 
و سرعت قطارها افزایش یابد و همچنین تمامی بنادر نیز به ریل متصل شوند.

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: با توجه به اینکه شهرســتان نطنز در 
منطقه با تنش آبی بالا قرار دارد و با بحران آب روبرو است، ساخت کارخانه 
ذوب آهن در گذشته در این منطقه اشــتباه بوده است.به گزارش خبرنگار 
مهر، محمد اسلامی، رئیس ســازمان انرژی اتمی به عنوان نماینده ویژه 
رئیس جمهور در جلســه شورای اداری شهرســتان نطنز، اظهار داشت: با 
توجه به اینکه شهرستان نطنز در منطقه با تنش آبی بالا قرار دارد و با بحران 
آب روبرو است، ساخت کارخانه ذوب آهن در گذشته در این منطقه اشتباه 
بوده است.وی ادامه داد: باید همه مناطق ظرفیت سنجی شوند و نسبت به 
ظرفیت آن منطقه اقدام کرد نه اینکه برای ایجاد اشتغال در این منطقه که 
با تنش آبی روبرو است چنین اقدامی را انجام داد. متأسفانه بعضی مواقع 

اقدامات کپی شده در برخی مناطق مستعد، برای برخی مناطق غیر مستعد 
مشکل ساز است و نشان از نبود بررسی دقیق دارد.اسلامی افزود: یکی دیگر 
از موضوعات مهم برای این منطقه، تثبیت جمعیت روستایی با ایجاد زیر 
ساخت های لازم برای روستاهاست که باید در دستور کار قرار بگیرد.رئیس 
سازمان انرژی اتمی پیرامون موضوع نهضت ملی مسکن در نطنز و مشکلات 
آن خاطرنشان کرد: امروز در دیدار چهره به چهره با مردم نطنز، عنوان شد که 
برخی از مسئولان گفته اند زمین برای این کار نداریم و فعلًا پروژه نهضت ملی 
مسکن در این منطقه متوقف شده است.وی گفت: با پیگیری های انجام 
شده مقرر شد به زودی زمین مورد نیاز برای نهضت ملی مسکن در نطنز 

موقعیت یابی و تعیین شود.

مدیرعامل آبفای استان اصفهان از پیشرفت 40 درصدی ساخت ایستگاه 
پمپاژ  و مخزن ذخیــره آب 10 هزار متر مکعبی قائمیه خبــر داد و اظهار 
داشت: این طرح با استفاده از همه ظرفیت ها  تا حدود یک سال آتی به 
بهره برداری خواهد رسید.حسین اکبریان هدف از ساخت این مخزن را 
تامین آب شرب مصرفي شهروندان و تعادل در فشار شبكه برای محدوده 
غرب منطقه تحت پوشش آبفای منطقه دو اصفهان  عنوان کرد و افزود: 
با توجه به اینکه قسمت هایی از منطقه دارای اختلاف ارتفاعی بیش از 50 
متر هستند و ظرفیت مخزن فعلی با توجه به ساختن و سازهای زیاد و 
افزایش جمعیت پاسخگوی نیاز آبی شهروندان نبود ، این طرح در دستور 
کار شرکت قرار گرفته است. وی با بیان اینکه اجرای این طرح آب ذخیره 
مورد نیاز جمعیتی بالغ بر 45 هزار نفر در محله های قائمیه، گلزار، کوهسار، 
برج های سپهر، بلوار شفق، شــهرک قدس و نیروگاه تا زندان مرکزی را 
تامین می کند، اظهار داشت: با توجه به بلند مرتبه سازی و رشد قابل توجه 
جمعیت در این مناطق، ساخت این مخزن به منظور خدمات رسانی بهتر 
به مشترکین ضروری است و با تكميل و بهرهبرداري از مخزن جديد توان 

تامين آب مشتركان نیز افزايش مييابد.اکبریان اعتبار این طرح را  بالغ  
بر 370 میلیارد ریال از محل اعتبارات عمرانی عنوان کرد و گفت:  در حال 
حاضر حجم کل مخازن آب استان اصفهان بالغ بر 1 میلیون و 200 هزار متر 
مکعب است. مدیرعامل آبفای استان اصفهان افزود: عملیات لوله گذاری 
خط انتقال رفت و برگشت 500 و 700 میلمتر فولادی، حد فاصل پل مفتح 
تا محله گلزار، خیابان گلزار یکم که محل احداث مخزن است با توجه به 

شرایط سخت و کوهستانی  نیز به پایان رسیده است. 

رئیس سازمان انرژی اتمی:
ساخت کارخانه ذوب آهن در نطنز اشتباه بود

 پیشرفت 40 درصدی عملیات ساخت ایستگاه پمپاژ و مخزن
 10 هزار متر مکعبی قائمیه

   

چاپخانه: شاخه سبز   آدرس:جاده قدیم قم- کاشان، خیابان امیرکبیر دوم، بوستان سوم، آخرین کارخانه سمت راست

صاحب امتیاز: شرکت توسعه رسانه برتر زاینده رود   
مدیرمسئول: بهمن زین الدین
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مدیر عامل آب و فاضلاب استان اصفهان از تدوین برنامه عملیاتی تحت عنوان 
گذر از تابســتان گرم با رویکرد تامین پایدار آب شرب مردم خبر داد.حسین 
اکبریان اظهار داشت: باید با بررسی لحظه به لحظه ظرفیت منابع و مخازن، 
زمینه های تامین پایدار آب شرب مردم در سطح استان فراهم شود، این در 
حالی است که کیفیت آب شرب خط قرمز آبفای استان است و هر منبع آبی 
باید قبل از در مدار قرار گرفتن، از لحــاظ کیفی مورد تایید نهادهای ذی صلاح 
قرار گیرد.وی افزود: برای تامین پایدار آب شــرب مردم در تابستان، باید به 
صورت مستمر جلســات مهار بحران کم آبی در ستاد مرکزی و مناطق برگزار 

شود، مانور والوها اجرایی و دیزل ژنراتورها و تمام منابع آبی دارای استاندارد 
کیفی موجود در منطقه باید مورد بررسی قرار گرفته و آماده بهره برداری باشند 
و با استفاده از سیستم تله متری حجم منابع و مخازن به صورت آنلاین مورد 

ارزیابی قرار گیرد.
مدیرعامل آبفای استان اصفهان به شناســایی انشعابات غیر مجاز در سطح 
استان اشــاره کرد و گفت: باید شناسایی و بررسی انشــعابات غیر مجاز در 
واحدهای صنعتی، تجاری، خانگی، خدماتی و… به صورت جدی در دستور 

کار قرار گرفته تا از هدر رفت منابع آبی جلوگیری شود.

 سفرنامه یک روزه فریدن از آن دست سفرنامه هایی است که نه تنها در خاطر ماندگار می ماند، 
بلکه خاطرات این دیار زیبا و دلنشین را هم ماندگار می کند.ولایتی که تا همین چند سال قبل، 
با شهرستان هایی همچون بویین میاندشت، چادگان و فریدونشهر ممزوج بود و از قومیت ها و نسل ها روی نقشه 
وطن را نشان داشت.سفر خبرنگاران و شماری از اعضای خانه مطبوعات استان اصفهان به دیار فریدن بزرگ، آن 
هم به بهانه هفته فرهنگی این شهرستان و به دعوت مدیرانش، علاوه بر دید و بازدید کاری و رسانه ای، فرصتی 

برای دیدن و لذت بردن از فرهنگ و رسوم اقوام شش گانه این خطه سرسبز و سردسیر بود.

گذر به خنکایی که همیشگی است
فرصتی که از بامداد خنک بهاری با گذر از آخرین روســتاهای تیران و کرون و رســیدن به شــهر دامنه و داران 
فریدن آغاز شد و در اولین ایستگاه به روستای «درختک» و سرچشمه سراب زیبای این روستا رسید.اجرای 
برنامه هفته فرهنگی فریدن همزمان با دهه کرامت در پارک پرتیکان شهر «دامنه» همراه با برنامه ها، سرود و 
مسابقات متنوع هم یک روز قبل از سفر ما به این خطه کوهستانی ترتیب و تدارک شده بود.هر چند پیش از آن 
علیرضا روستایی، معاون فرماندار فریدن که در این سفر به همراه مریم عبداللهی، مدیر اداره فرهنگ شهرستان 
خبرنگاران را همراهی می کردند، روستای «نهرخلج» مرکز بخش زنده رود فریدن را معرفی کردند و به دلیل قرار 
گرفتن جاده اصلی اصفهان به چند استان در میانه این روستا، از آغاز احداث کندرو کنارگذر روستا و اتمام آن تا 
یکی دو ماهه آتی خبر دادند.«دهق» یا به قول محلی ها «دهه»، مقصد بعدی سفرنامه رسانه ای ها بود. مقصدی 
که در مسیر رفت و برگشتش آب و سبزی و طراوت، دو سوی خودروی حامل خبرنگاران را فراگرفته بود.حضور 
در میانه چمن زاری وسیع و چشم نواز خبر از اجرای دیگر برنامه هفته فرهنگی فریدن بزرگ، در همین جا داشت. 
اهالی روســتاهای مختلف بخش زنده رود و اطراف دهق آمده بودند، تا به تماشای جشنواره بازی های بومی 
محلی فریدن بنشینند.جشنواره ای که با ورزش باستانی که ریشه در دل روستاها دارد آغاز شد و با اسب سواری 

سوارکاران، در حاشیه رودخانه پرآب دهق و چمن زار سرسبز روستا خاتمه یافت.

این پشمینه های دست بافت
مقصد بعدی در همین روســتا و بهانــه بازدیدمان یک کارگاه زنانه گلیم و جاجیم دســتباف اســت. مریم 
دهخدایی سرپرست این کارگاه به همراه 10 بانوی ریسنده و پنج هنرمند بافنده، آثار اختصاصی خطه فریدن 
بزرگ از پشم گوسفند را به زیبایی هر چه تمام تر خلق کرده اند که به گفته وی، بخشی از این بافته ها را از همین 
روســتای دهق به بازار امارات و ترکیه رسانده اند.«چیگان»، در مســیر مقصد بعدی ما واقع شده و مسعود 
شفیعی، بخشــدار مرکزی فریدن علت خاکی بودن جاده دسترسی به این روستا، البته از مقصد فرعی و نه 
اصلی را بدون متصدی بودن این محورها می داند.طنین عرفانی اذان که بلند می شــود، در ادامه مسیر و تا 
خاتمه اذان ما را به روستای «غرغن» می رساند. روستایی سابقا ارمنی نشین که دو سه نفر از ارامنه همچنان 
در این روستا زندگی می کنند.نماز را در مســجد حضرت صاحب الزمان (عج) می خوانیم و سپس به دیدن 
کلسیای تاریخی سنت نشان غرغن می رویم. کلیسایی که طبق اسناد تاریخی در سال 1۹03 میلادی ساخته 
شده و در 22 آبان 13۸۶ به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.متولی کلسیا می گوید: تیرهای 
چوبی سقف کلیسا را با ارابه از خوانسار به این روستا آورده اند و هنوز هم ارامنه از اصفهان و تهران برای برگزاری 

مراسمات شان به این آبادی می آیند.«سفتجان»، روستای خوش آب و هوا در 11 کیلومتری داران است که 
فرزانه اسدی، دهیار روستا می گوید حتی قابلیت تبدیل به دهستان شدن را هم دارد.مهم ترین خواسته اش 
از مسئولان و بازتاب آن توسط خبرنگاران، تکمیل سالن ورزشی سفتجان است که در سال ۹3 کلنگ خورده 

و هنوز افتتاح نشده است.

حمام دیروز؛ خرابه امروز
خانم اسدی با وجود زمان محدود ســفرمان اصرار دارد که از حمام دوره قاجاریه سفتجان هم دیدن کنیم. 
حمامی که بخش های زیادی از آن مخروبه شده و نخاله و زباله محوطه پیرامونی و اندرونی آن را فراگرفته 
است.هر چند سفرمان یک روزه اســت، اما مریم عبداللهی، رییس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی می گوید: 
اجرای جشنواره فرهنگی در روستای «اســکندری» هم آخرین برنامه هفته فرهنگی این خطه است که در 
کنار رودخانه پرآب و خروشــان اسکندری و درختان پرشــمار اطراف آن برگزار خواهد شد.نشست خبری، 
از آن دست برنامه هایی اســت که خبرنگاران تقریبا روزانه و هفتگی با آن سروکار دارند و قرار است در ادامه 
نشست خبرنگاران با فرماندار در محل فرمانداری فریدن در شهر داران برگزار شود.علاوه بر فرماندار، معاون، 
بخشداران و شهردار دامنه نیز آقای عباسی را همراهی می کنند.پس از معرفی شمایل کلی فریدن بزرگ توسط 
فرماندار، خبرنگاران به روال همه نشست ها خودشان را معرفی می کنند و بلافاصله پرسش ها، دغدغه ها و 

خواسته هایی که مردم از آنان داشته اند را مطرح می کنند.

محرومیت هست؛ امتیازاتش نیست
عزیزا... عباسی، که در دولت سیزدهم فرماندار شده می گوید: مهم ترین چالش فریدن موضوع محرومیت 
این شهرستان است؛ موضوعی که باید پیگیری شود تا فریدن در ردیف مناطق محروم قرار گیرد، تا بتواند از 
امتیازات و اعتبارات محرومیت بهره مند شود.وی با اشــاره به اینکه فریدن از دو منظر اقلیمی و جغرافیایی 
ویژگی های یک خطه محروم و کم برخوردار را داراست، اظهار می کند: تنها از نظر اشتغال و بیکاری در ردیف 
مناطق کم برخوردار محسوب شده ایم.فرماندار فریدن تامین آب شرب پایدار برای برخی شهرها و روستاها 
را نیز مورد دیگری می داند که در دســتور کار جدی مجموعه اجرایی شهرســتان است؛ همچنین نبود شبکه 
جمع آوری فاضلاب در شهر دامنه و بخشــی از شهر داران نیز مشــکل و معضل دیگری است که عباسی بر 
پیگیری آن تا حصول نتیجه تاکید جدی دارد.وی می افزاید: امســال بر خلاف سال های گذشته، اعتبارات 
خوبی به روستاها و شــهرها تعلق گرفته و تنها برای دو شــهر دامنه و داران 500 میلیارد ریال از محل ارزش 
افزوده اختصاص یافته است.عباسی با تاکید بر اینکه اگر سرمایه گذاری در دو شهرستان سمیرم و فریدن 
سرمایه گذاری کند به مدت 20 سال معاف از مالیات است ،ادامه می دهد: در سال گذشته یک هزار و ۶۶ شغل 

در این شهرستان ثبت شده است.

۴۰ درصد مصوبات سفر استاندار محقق شده است
این مسئول می گوید: مسکن مطالبه عموم مردم است و در طرح مســکن ملی تا به امروز 2۸4 مورد زمین به 
متقاضیان واگذار شده و در حال طی مراحل اداری است.فرماندار فریدن در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران درباره 

شرایط کنونی شهرک رمزارز فریدن تصریح می کند: این شهرک در دولت قبل کلنگ زنی شده و به دلیل تولی گری 
بخش خصوصی، اطلاعات زیادی درباره آن در دست نیست.وی، گذری به وادی تعلیم و تربیت دارد و می گوید: 
10 هزار دانش آموز در شهرستان فریدن مشغول تحصیل هستند؛ چهار مدرسه ادب، دهخدا، تربیت و سروش از 
مجموع مدارس این شهرستان شبانه روزی است.عباسی به مصوبات سفر ریاست جمهوری به استان اصفهان 
و تحقق 70 درصدی اعتبارات مرحله اول اشاره می کند و می افزاید: 40 درصد از مصوبات سفر شهریورماه استاندار 
اصفهان نیز محقق شده است.عباس نصیری، بخشدار جوان و تازه منصوب شده بخش زنده رود فریدن هم در 
سخنان کوتاهی می گوید: روستای چهل خانه فریدن از بزرگ ترین روستاهای منطقه است که  طی شش سال 
گذشته هیچ کاری در آن انجام نشده بود، اما در همین مدت بیش از چهار هزار تن آسفالت در این روستا، صرف 
عمران و آبادانی شده است.آخرین مقصد سفر یک روزه مطبوعاتی ها و اهل خبر استان به فریدن، بلندی های 
پارک پرتیکان دامنه است که پس از گذر از ده ها پله و مناظری بدیع و شمال گون، به همراه حسن بهارلویی، شهردار 
دامنه و اعضای شورای اسلامی این شهر، به قسمت پایین دست آبشار مصنوعی پارک منتهی می شود.حالا صرف 
آش رشته و دوراغ (کشک مخصوص فریدنی ها) در بالاترین نقطه این پارک در کنار سر و صدای ریزش  گاه آبشار 

در خنکای روزهای پایانی بهار، لذتی مضاعف دارد و پایان سفرنامه فریدن را خبر می دهد.

گنج گران بهای میهن
فریدن، دیاری با شش قوم عرب، فارس، گرج، لر، ترک و ارمنی که 220 شهید تقدیم نظام و انقلاب اسلامی 
کرده و در مسیر ترانزیت استان های لرستان، چهارمحال و بختیاری و خوزستان واقع شده است.شعار بنرهای 
هفته فرهنگی این دیار، «فریدن؛ گنج گران بهای میهن» بود. میهنی که خود گنجی است و گوشه گوشه اش 
را باید دید، برای دیدن مقبره کاوه آهنگرش به «مشهد کاوه» رفت، داشته هایش را ستود و حفظ کرد و ترقی 

داد و نداشته هایش را به تلاش و جهد و کوشش به تار و پود  جان خرید.

علی سلاجقه، معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست در 
بازدید از منطقه حفاظت شده قمیشلو گفت: با مدیرعامل فولاد مبارکه دیداری 
داشتیم و از منطقه حفاظت شده قمیشلو بازدید کردیم؛ این اتفاق، بسیار مبارک 
بود چون خیلی ارزشمند اســت که یک صنعت از نزدیک دغدغه های محیط 

زیست پیرامون خود را به طور جدی پیگیری کند.

همه صنایع در کنار همه مردم برای احیای محیط زیست
همچنین مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه گفت: اگر همه صنایع در کنار همه 
مردم با اصلاح شرایط حوزه خود و اصلاح رویه های موجود در کنار محیط زیست 
قرار بگیرند می توانیم شاهد احیای محیط زیست باشیم. توسعه صنعت نیز 
با رعایت ملاحظات زیست محیطی و با نگاهی عمیق و درست به صنعت مثل 
رویه هایی نظیر تولید سبز بدون مغایرت با محیط زیست محقق می شود. در 
همین راستا امروز نگاه ما در فولاد مبارکه تبدیل شدن به یک الگو در این حوزه 
و تبدیل شدن به یک صنعت ســبز برای خلق آینده ای بهتر است.محمد یاسر 
طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه در حاشــیه این بازدیــد اظهارکرد: طبیعت و 
محیط زیست، هدیه ارزشمند الهی و سرمایه بی بدیلی است که در اختیار ما قرار 
گرفته و وظیفه انسانی همه ما، حفظ و حراست از این سرمایه بزرگ است.وی 
گفت: متاسفانه طی دهه های گذشته آنگونه که شایسته است در بهره برداری و 
حفظ این سرمایه، الزامات مربوطه مراعات نشده و امروز با در خطر قرار گرفتن 
حیات طبیعت، این ودیعه الهی روبه رو هستیم.مدیرعامل فولاد مبارکه افزود: 
آســیب به گونه های گیاهی و حیوانی و آلودگی ها نه تنها محیط زیســت بلکه 
زندگی طبیعی انسان را نیز به مخاطره انداخته است. وضع موجود زاییده افراط 
و تفریط هایی است که در گذشته مرتکب شده ایم و در ادامه نیز به جای اصلاح 
روند گذشته، همچنان شاهد افراط یا تفریط در این زمینه هستیم که نه تنها به 
اصلاح وضع موجود منجر نشده بلکه شــرایط را پیچیده تر می کند.وی خاطر 
نشان کرد: سبک زندگی نادرست و توســعه بی رویه صنعتی، بدون ملاحظات 
زیست محیطی، آسیب هایی را موجب شده ولی این به معنای تعارض زندگی 

بشر با محیط زیست نیســت و این یعنی تداوم زندگی بشــر و حتی توسعه 
صنعت با رعایت ملاحظات زیست محیطی امکان پذیر است.طیب نیا عنوان کرد: 
این اتفاق مهم با نگاهی عمیق و درست به مسائلی چون صنعت و با رویه هایی 
نظیر تولید سبز، بدون مغایرت با محیط زیست محقق می شود. در همین راستا 
امروز نگاه ما در فولاد مبارکه تبدیل شدن به یک الگو در این حوزه و تبدیل شدن 
به یک صنعت سبز برای خلق آینده ای بهتر است.وی بیان کرد: ما معتقدیم اگر 
همه صنایع در کنار همه مردم با اصلاح شــرایط حوزه خود و اصلاح رویه های 
موجود در کنار محیط زیست قرار بگیرند می توانیم شاهد احیای محیط زیست 
باشیم که در این راستا و در جهت تقویت همکاری های دوجانبه بین فولاد مبارکه 
و محیط زیست کشــور، بازدیدی از منطقه حفاظت شده قمیشلو داشتیم و با 
توجه به ظرفیت های بسیار بالای این منطقه امیدواریم در راستای همکاری های 

فیمابین، اقداماتی موثر را برای حفظ محیط زیست تعریف کنیم.

مدیرعامل آبفای استان:
برنامه عملیاتی تامین پایدار آب شرب اصفهان در تابستان تدوین شد

هفته فرهنگی فریدن؛ فرصتی برای نکوداشت تنوع هنرها و فرهنگ ها

جهت گیری فولاد مبارکه در حوزه محیط زیست ستودنی است

منبع: ایمنا 

مدیرعامل گروه فولادمبارکه گفت: امــروزه در صنعت فولاد دنیا به طور 
متوســط 7۸ درصد ظرفیتهای تولید در حال اســتفاده است، در کشور 
ما این رقم حدود ۶5 درصد و در فولادمبارکه 100 درصد ظرفیت اســمی 
است.یاسر طیب نیا ســودآوری فولادمبارکه با اشاره به عامل سودآوری 
فولادمبارکــه اظهار کرد: اســتفاده حداکثــری از ظرفیت هــای تولید و 

برخورداری از تکنولوژی روز دنیا، سرمایه گذاری های هوشمند و توسعه 
های هدفمنــد، برخورداری از زنجیــره کامل و متوازن از ســنگ آهن تا 
محصولات نهایی و شــکل گیری ارزش افزوده کامل، بهره وری بالا توام 
با اقدامات ارزش آفرین توسط ســرمایه انسانی خبره و آموزش دیده از 

جمله این عوامل است.

۶۵ درصد ظرفیتهای تولید فولاد ایران استفاده می شود
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